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Jak $ię nie dać 
kryzysowi · w regionie 

Fachowcy 
dla elektrowni 

Wielkopolska deklaruje chęć 
budowy elektrownijądrowej 
na naszym terenie, najlepiej 
w Klempiczu. Marszalek wqje
wództwa i rektor Politechniki 
Poznańskiej zapowiadają kształ
cenie w tej uczelni odpowied
nich fachowców. » strona3 

Wielkopolska odczuwa echa światowego tąpnięcia w gospodarce. 

C
hoć w samorządzie wo
jewództwa można usły
szeć glosy, by nie stra

szyć ludzi, bo do tego, co moż
na nazwać kryzysem,jeszcze 
nam ditleko, mierzalne oznaki 
tego, że gospodarka wyhamo
wuje, sąjuż widoczne w Wiel
kopolsce. 

Wystarczy spojrzeć na re
gionalny rynek pracy. Choć sto
pę bezrobocia wciąż mamy naj
niższą w kraju i wciąż teżjesz
czejestonaniższa niż przed ro
kiem, to z miesiąca na miesiąc 
osób bez pracy przybywa. 
I choć słychać o planowanych 
inwestycjach, to jednocześnie 
do powiatowych urzędów pra
cy spływają kolejne zapowie
dzi zwolnień grupowych. Spa
dek zamówień dotyka istotne 
dla Wielkopolski branże,jak 
meblarska czy motoryzacyjna. 

- Paradoksalnie branże i fll'
my, które stanowiły o sile regio-
n u, stały się dziś pierwszymi 
ofiarami spowolnienia gospo
darczego. Silne powiązania gos- a: 

podarki wielkopolskiej z kraja- ~ 
mi Europy Zachodniej, zwłasz- ~ 
czazNiemcam~ wobliczuglę- ~ 
bo kiego layzysu w tych krajach ~ 

Przemówią 

kamienie 
- Nasi muzealnicy potrafią 

wskrzesić dawne smaki, dźwię
~ zapachy-mówi w rozmowie 
z nami ,,gość Monitom" prof An
drzej M. Wyrwa, dyrektor Mu
zeum Pierwszych Piastów na 
Lednicy- samorządowej pla
cówki, która obchodzi w tym ro
ku 40-lecie istnienia.» strona 6 

Trwa rok 
powstania 

Trwa, ustanowiony z woli 
sejmiku, Rok Powstania Wiel
kopolskiego. Odnotowujemy 
rocznicowe inicjatywy z regio
nu. Przypominamy też mniej 
lub bardziej znane wydarzenia 
sprzed 90 lat. Dziś - historia 
z południowo-zachodnich ru
bieży Wielkopolski.» stronalO 

Z muzyką 
i humorem 

będą działały niekorzystnie na Wielkopolski efekt kryzysu w światowej gospodarce - produkcja w poznańskim Volkswagenie nie Idzie, jak kiedyś, 
podstawowe·wiełkości ekono- pełną parą. 

Gatunki muzyczne i propo
zycje komediowe - tak w skró
cie można określić najnowsze 
propozycje wielkopolskich tea
trów dramatycznych podległych 
samorządowi województwa. Co 
można obejrzeć w Fbznani.u, Ka
liszu i Gnieźnie? »stronall 

miczne- uważa prof. Jerzy Ba
biak z Zakładu Polityki Społecz
nej i Ekonomicznej UAM. 

Problemy ma poznański 
Volkswagen, który już kilka ra
zy w ciągu ostatnich miesięcy 
wstrzymywał cz.a.sowo produk
cję. A kłopoty t~j firmy to wid
mo klęski dla kooperantów za
trudniających tysiące ludzi. 

Mniej osób pracujących 
i gorsza kondycja firm to niż
sze podatki. Już zaczynają od
czuwać to samorządy. 

Wpływy z CIT (podatku od 
przedsiębiorstw) w Wielkopol
sce w 2008 roku były mniejsze 
o 34,4 mln zł, w porównaniu 
z rokiem 2007. W styczniu 2009 

Więcej tańca 
wokół teatru 

z tytułu CIT do wojewódzkiej 
kasy wpłynęło z kolei o 3,2mln 
zł mniej niż przed rokiem. 

Dla władz województwa 
oznacza to z jednej strony S}W1al, 
że trzeba zacząć szukaćoszczęd
ności w~rocznychwydaJ:kach. 
Z drugiej strony-należy podej
m ować działania, które choć 
wpewnym stopniu ,,rozruszają" 
regi.onalnągospodaraę. Skutecz
nym instrumentem może tu być 
sprawna dystrybucja środków 
unijnych, głównie z Wielkopol
skiego Regionalnego Programu 
Operacyjnego (którego pula 
w złotych, dzięki wysokiemuh.~ 
sowi euro, zwiększylasię). 

Polski Teatr Tańca-Balet Poznański to insty- ~ 
tucja z 35-letnią historią. To także instytucja, kl&- ~ 
ra wciąż nie może doczekać się własnej siedzi- ~ 
by z prawdziwego zdarzenia. Teatr jest placów- l 
ką kultury podległą samorządowi województwa. a; 
Władze regionu deklarują pomoc dla PTT,jed- i 
nak przy założeniu, że zaangażuje się w to finan- ~ 
sowo także miasto Poznań. a 

Temat odżył niedawno, gdy pojawi! się po- 8: 
mysi na zagospodarowanie terenu Starej Gazow- ~ 
ni (na.zdjęciu), która miałaby stać się niepowta- ~ 
17.,alnym centrum kultury i sztuki. Czy znajdzie i 
się tam m1ejsce dla Polskiego Teatru Tańca? :i: 

O sprawie dyskutowali ostatnio radni z sejmiko- ~ 
wej Komisji Kultury. » strona5 ~ 

W lutym zarząd wojewódz
twa zadecydował o wydaniu do
datkowych pieniędzy z WRPO 
na wsparcie dla małych i śred
nich przedsiębiorstw, w ramach 
działania 12.19 mln zł przyzna
no 66 projektom, które w pier
wszym rozdaniu znalazły się 
na liście rezerwowej. Jedno
cześnie ogłoszony został drugi 
konkurs w tym działaniu. \\ni.o
ski można składać do końca 
marca, a do wzięcia jest aż 
80 mlneuro. 

W sejmiku deklarację przy
jaznej współpracy w antykry
zysowych działaniach rządzą
cej koalicji PO- PSL deklaruje 

opozycja. PiS podpowiada za
rządowi, ogłaszając swój „pakt 
antykryzysowy". 

Tak.jak nikt nie potrafi od
powiedzieć jednoznacznie na 
pytanie,jak długo potrwa spo
wolnienie w światowej gospo
darce, tak trudno znałeźćjed
noznaczną ocenę tego, jak te 
problemy odczuje nasz region. 

- Nie ma żadnych przesła
nek, aby sądzić, że skutki kry
zysu w Wielkopolsce będą in
ne, niż w reszcie kraju. Nieste
ty, okazuje się, że skała kryzy
su jest większa, niż jeszcze ja
kiś czas temu wszystkim się wy
dawało. Musimy liczyć się ze 

wzrostem bezrobocia, a pocie
szyć nas może tylko to, że i tak 
będzie ono stosunkowo niskie 
w porównaniu z pozostałymi 
regionami - uważa Wojciech 
Kruk, prezes Wielkopolskiej Iz
by Przemysłowo-Handlowej. 

Większym optymistą jest 
prezes firmy konsultingowej 
DGA Andrzej Głowacki: 
- Wielkopolska ma bardzo du
żą szansę na w miarę spokojne 
przetrwanie kryzysu. Zarad
ność Wielkopolan, przewaga 
w międzynarodowych kontak
tach, powinny sprawić, iż kry
zys będzie mniej odczuwalny 
w regionie. » stroey 8-9 

Inna strona 
samorządu 

Kto się ucieszył, że nie bę
dzie musiał biegać na pocztę? 
Kim chciał być za miodu mar
szalek? Jaki zwyczaj radnych 
podczas sesji ze wszech miar 
popieramy? Kto się uwziął na 
panią rzecznik? Co się przeno
si drogą mailową? » strona16 

Sejmik dokłada I Słony zysk 
na lepsze drogi z cieplej wody 

Nie będziemy czekać na ~ugotrwałe uzgod- I Różne możliwości wykorzystania energii geo-
nienia środowiskowe, obowiązujące w przypad- termalnej występują na niemal połowie obsUr 
ku inwestycji współfinansowanych z pieniędzy I ru Wielkopolski, od Międzychodu po Koło. Nie
UE. Cztery odcinki dróg wojewódzkich do re- stety, niespecjalnie potrafimy to wykorzystać, 
mon tu i budowa obwodnicy Krobi - te przed- czego flagowym przykładem jest ciągnący się 
sięwzięcia będą realizowane już w tym roku ze latami projekt Turm Maltańskich w Poznaniu. 
środków budżetu województwa. Gdyby,jak pła- Jak należy to robić, pokazuje Uniejów- nie
nowano, inwesty~je te były współfinansowane wielkie miasto niegdyś w województwie koniń
z Wielkopolskiego Regionalnego Programu Ope- skim, dziś w granicach łódzkiego. By zażyć ką
racyjnego, prawdopodobnie do grudnia by nie 

I 
pieli na świeżym powietrzu w środku zimy, do 

wystartowały. uniejowskich term ściągają mieszkańcy niemal 
Na powyższe prace zarezerwowano prawie całej wschodniej Wielkopolski. I miasto na nich 

77 milionów złotych-przesunięcie tych pieniędzy zarabia, bo potrafiło wejść do elitarnego grona 
w budżecie było jedną z ważniejszych decyzj~ja- I polskich samorządów, które najlepiej wykorzy
kie podjął sejmik podczas XXXII sesji. »strona4 stują pomoc z Unii Europejskiej. » strona 7 
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na wstępie Karty dziejów 
,,Pradzieje Wielkopolski od epoki kamienia do średniowiecza" 
- to najnowsza książka zespołu poznańskich naukowców, któ
rą zaprezentowano niedawno w Urzędzie Marszałkowskim. 

Artur Boiński 

,,Rrmy z regionu hamują", ,.Bezrobocie niebezpiecznie roś
nie", ,,Inwestycje w czasie kryzysu", .. Volkswagen: znowu 
przestój" - to wybrane tytuły z poznańskich mediów z kilku 
tylko dni lutego, pokazujące nastroje społeczne. Do tego 
wyrainie rosnące bezrobocie i odczuwalny choćby w samer 
rządowym budżecie spadek dochodów z podatków. To już 
pewne: echa światowego kryzysu gospodarczego dotarły 
i do nas. 
W obliczu kryzysu (czy, jak wolą mówić inni, spowolnienia 
gospodarczego) można postępować wedle jednej z dwóch 
szkół. Pierwsza mówi, by jak najszerzej informować o prob
lemach i ostrzegać przed możliwie najgorszym scenariu
szem na przyszłość, bo wówczas łatwiej przekonać ludzi do 
odpowiednich postaw i działań oszczędnościowych. Druga 
zaś powiada, by nie nakręcać kryzysowej spirali i raczej ak
centować pozytywne elementy rzeczywistości. Godząc, na 
ile to możliwe, oba te podejścia, próbujemy w tym numerze 
,.Monitora" odpowiedzieć na kilka pytań: Jakie skutki świa
towego kryzysu widać w Wielkopolsce? Co ta sytuacja 
oznacza dla samorządu? Co w tej sytuacji należy zrobić 
z budżetem województwa? Jakimi sposobami władze regier 
nu mogą wpływać na kondycję wielkopolskiej gospodarki? 
Niezależnie od tego, które podejście do niekorzystnych zja
wisk przyjmiemy, ważne wydaje się, by podjąć odpowiednie ~-------------------------------' 
działania; by w pierwszym przypadku nie sparaliżował nas Rekonstrukcja wczesnośredniowiecznego grodu w Gnieźnie - I połowa XI wieku. 
nadmiemy strach czy niemoc, a w drugim - by samemu so
bie nie wmówić, że wszystko jest w najlepszym porządku. 
Kryzysu regionalnymi siłami nie zatrzymamy. Istota działań, W

ydawcą obszernej 
i bogato ilustrowanej 
książki jest Instytut 

Archeologii i Etnologii Pol
skiej Akademii Nauk Oddział 
w Poznaniu, a jej przygotowa
nie sfinan owano m.in. 
ze środków samorządu woje
wództwa i wojewódzkiego 
konserwatora zabytków. Stąd 
też nieprzypadkowo Urząd 

które mają być podejmowane, polega na tym, by nasza j 
gospodarka, gdy już gospodarczy dołek się skończy, wyszła 
z niego silniejsza, niż by/a, zanim się rozpoczął. • 

Europejskie regiony 
zjechały do Pragi 
5 i 6Jilllffllodło7wałsięw Pradze 
Europejski Szczyt Regionów 
iMiasŁ 

Takie wydarzenie organizo
warJC jest co dwalata pnez unij
ny Komitet Regionów. WPradze 
Wielkopolskę reprezentował 
marszałek Marek Woźniak, któ
ry jest wiceprzewodniczącym 
komitetu. W stolicy Czech obra· 
dowalo ponad 500 gości, przede 
wszystkim szefowie europejskich 
regionów oraz burrnistrv,wwie 
i prezydenci miast. 

Jednym z podstawowych te
matów rozmów bylowspóldzia· 
lanie europcjslóch samorządów 
w obliczu ~kryzysup 
podarczego. Wkuluarach nie 
mogło też zabraknąć dyskusji 
o przyszłości europejskich insty-

Innowacyjne 
południe 

Samorządowcy z polud· 
niowcj Wielkopolski oraz na· 
ukowcy spotkali się pod ko
niec lutego w Rokosowie, by 
przez dwa dni rozmawiać 
o różnych formach zawiązy· 
wania regionalnych sieci 
współpracy w celu rozwoju 
gospodarczego tego subregio- 1 
nu. Spotkanie, zorganizowa· 
nc przez Urząd Marszalkow· 
ski, wpisywało się w realiza
cję polityki innowacyjnej Wiei· 
kopolski. 

Największe nadzieje uczcst· 
nicy rozmów wiążą z działal
nością lak zwanych klastrów: 
już istniejących.jak kotlarski, 
czy też planowanych,jak lotni· 
czy i automatyki przemyslo· 
wej. Wiele mówiono też o ma· 
jącym powstać w Kaliszu Cen· 
trum Zaawansowanych Tech· 
nologii. ABO 

tucji-wszakjużzatrzymiesiące Marszałkowski był miejscem 
wyboiydoP.arlamentuEuropej- 1 jej prezentacji. 
slóego,anastępnictworzenieno- - Dawne dzieje Wielkopol· 
wego skladuKorniajiEuropejskiej. ski zawierają ogromny po ten· 

Podczas szc.-zytu marszalek cjal promocyjny, dlatego cieszę 
Marek Woźniak oraz marszałek się, że moglem dołożyć swoją 
województwa pomorskiego Jan cegiełkę do tej edycji- powie
Kozłowski spotkali się z szefem dział marszałek Marek Woź· 
Komisji Europejskiej Jose Ma· niak.- Dla mieszkańców regio
nuelem Barroso. Rozmowado- nu tofascynując.ysposóbnapo
tyczyla min. kryzysu w Europie znanie własnych korzeni i toż· 
i Polsce w kontekście konieczno- sam ości. 
ścijcszczcwiększego uclastycz- - Są w naszym spoleczeń
nienia podejścia Komisji Euro- stwie całkiem szerokie kręgi 
pejskicj dowykorzystaniaśrod- osób interesujących się prahi· 
ków strukturalnych. Podkreśla· storią. Dla nich przygotowaliś· 
no też rolę polityki spójności po my tę książkę. Stanowi ona tak· 
roku 2014, ze szczególnym naci- I że podziękowanie za to, że ba
skiem na możliwości ujęcia wuni- dania nasze przecież w wiei· 
jnym budżecie środków finan- kiej mierze prowadzimy za 
sowych dJaPolsló. ABO środki, które to społeczeństwo 

Poznań blisko Euro 2012 

Czy Wlelkopolska może być pewna, że stanie się areną 
piłkarskich Mistrzostw Europy? Pewności nie przynio
sły niedawne wizytacje szefów Polskiego Związku Pitki 
Nożnej z prezesem Grzegorzem Lato I pełnomocnikiem 
UEFA Michałem Listkiewiczem, ani marcowa wizyta se
kretarza generalnego UEFA Davida Taylora. Ale uważne 
I częste lustracje zawierają coraz więcej pozytywnych 
konstatacji. Gościom z PZPN llczne organizatorskie atu
ty regionu przedstawił wicemarszałek Wojciech Janko
wiak. - Gdyby panowie mlell Jeszcze Jakieś wątpllwoścl 
na ten temat, to mogę opowiadać cały dzień I noc 
- podsumował wicemarszałek Jankowiak. RJ 

wypracowało - mówił redak· 
tor publikacji prof. Michał Ko· 
busiewicz. 

O dawnej historii regionu 
powstało już kilka książek, ale 
w żadnej z nich w tak szerokim 
stopniu jak w "Pradziejach 
Wielkopolski" nie skorzystano 
z rezultatów badań uzyskanych 
z.a pomocąnowoczc nych tech· 
nik oraz prac interdyscyplinar
nych, które z okruchów mate
rii pozwalają ułożyć barwną 
mozaikę życia rodzin, grodów 
i calych społeczeństw. W arche
ologii w ciągu niewielu lal do
konała się prawdziwa rewolu· 
cja - mówili autorzy książki. 
Wiąże ię to także ze znacznym 
poszerzeniem obszaru arche
ologicznych penetracji i nowy
mi odkryciami towarzyszący
mi licznym badaniom ratm1ko
wym poprzedzającym m.in. in· 
westycje komunikacyjne i bu
dowlane. 

Na "Pradzieje Wielkopol
ski" składa się 9 obszernych 
esejów. Wszystkie wyszły spod 
pióra najwybilniejszych z.naw· 
ców tematu, którzy w spo ób 
bardzo przystępny dLielą się 

z czytelnikami wynikami swo
ich dotychczasowych prac 
oraz refleksjami wzbogacony
m i o najświeższe odkrycia 
i analizy. W gronie autorów 
znajdujemy tak uznane nazwi
ska,jak Zofia i Stanisław Kur
natowscy, Wojciech Dziedu
szycki, Henryk Mamzer, Lech 
Czerniak, Jacek Kabaciński, 
Janusz Ostoja Zagórski. W zaj
mujący sposób historię badań 
archeologicznych opisała Jar
mila Kaczmarek, a o staranną 
fotoedycję i opracowanie gra
ficzne archiwaliów zadbał Ma· 
ciej Jórd czka. 

,,Przeszłość- to jest dziś, tyl
ko cokolwiek dalej" - przypo
mina w zakończeniu książki 
mądre słowa Cypriana Norwi
da prof. Zofia Kurnatowska. 
I dodaje: ,,po przedstawieniu 
dJugiego procesu tworzenia się 
Wielkopolski pora na zastano
wienie się, co z najdawniejszej 
i nieco bliższej przeszłości na
dal istnieje i w jakiś posób 
wpływa na na ze życic". A to 
pomoże nam mądrzej urządzić 
życie sobie i przyszlym poko
leniom. RJ 

I ~~ro::!:~y~::og,pomagać~eb 
marginesu społecznego. Coraz nionej młodzieży. 
częściej-także uczniów szkół - Szkoła jest najlepszym 
średnich, gimnazjów, a nawet miejsc m dotarcia do mlodzie-
podstawówek. ży i rodziców- powiedziała Kry-

Sposobem na pokonanie pia· styna Poślednia, członek zarzą· 
gi uzależnienia wśród młodzie- du województwa. - Uzalcżnie-
ży ma być program "Dlaczego nia zaczynają ię w bardzo mlo-
STOP narkotykom?". Mówili dym wieku;jeszczcw podsta· 
onimdziennikarwmpomyslo- wówcc, przy okazji imprez, 
dawcy z Katolickiego Stowarzy· uczniowie mąją pierwsze do
szeniaMlodzieży omz patronu· świadczenia z używkami. Nic 
jący kampanii w Wielkopol c - mówimy tu tylko o miastach, ta· 
marszałek Marek Woźniak i wo- kic rzeczy zdarzają się także 
jcwoda Piotr Flor k. w mniej zych miejscowościach. 

Na kampanięskładająsii; film Urząd Marszałkowski sftnan· 
zawierającywypowiedzi młodych sowa! zakup 1500 programów 
ludzj, którzymająjużzasobąpie- ,,DlaC'zego STOP narkotykom?'', 
kloko!"~znarkot;yków,oraz któr będą rozprowadzone 
scenariu ze lekcji wychowaw· w wielkopolskich szkołach. Jn
czych, zapoznające uczniów wcstycja, której koszt wynosi 
zprobl mem ij xmoczefi11icskla- 24.000 zl,jest el ment m Wo
niającedodyskusji na ten temat. jewódzkicgo Programu Prze-
~ to także broszuradlaro- ciwdzialania Narkomanii na la· 
dzic6w i nauc.zycieli, o tym, w ja- ta 2006-2009. MG 

Edukacyjne 
targowanie 

Wszystkich, którycli wnajbliż· 
szym czasie czeka decyzja co 
do wyboru dalszej drogi edu
kacyjnej, powinna zaintereser 
wać propozycja XIII Targów 
Edukacyjnych, które odbędą 
się 13-15 marea w Poznaniu. 

Będzie to, co zawsze najbar
dziej interesuje uczniów i ich ro
dziców, czyli ekspozycje po
szczególnych szkól i placówek 
kształcenia- z Wielkopolski, Pol
ski i z zagranicy; reprezentują· 
cych wszystkie szczeble ksztal· 
cenia. Nie zabraknie też oferty 
dla nauczycieli. W programie 
przewidzjano bowiem konferen
cje, seminaria, wymianę do
&wiadczeń, prezent.atję osiągnięć 
międzynarodowych projektów 
edukacyjnych. Będą wystawy 
tematyczne oraz zajęcia warszta.. 
towe, edukacyjne i artystyczne 
dla dzieci i młodzieży. 

Jednocześnie odbywać się 
będzie Salon Wyposażenia 
Szkól, a także VIII Poznańskie 
Spotkania Targowe - Książka 
dla Dzieci i Młodzieży. 

Targi odbywać się będą 
w kilku halach MTP (wejście 
od ul. Glogowskiej), w godzi
nach 10-18 (tylko w niedzielę, 
15 marca - do godziny 16) . 
Wstęp wolny. 

Organizatorami targów, 
obok samorządu województwa, 
są Międzynarodowe Targi Po
znańskie i Ośrodek Doskona· 
lenia Nauczycieli w Poznaniu. 
Więcej informacji można zna· 
leźć na stronach intemetowych 
www.edukacja.mtp.pl oraz 
www.targiksiazk.i.pl. ABO 

Były ferie 

Ponad tysiąc wielkopolslóch 
dzieci wyjechało na ferie zimo
we dzięki wsparciu samorządu 
województwa. Ponad 650 tysię-

1 

cy złotych otrzymało 25 orga
nizacji pozarządowych, które 
wzięły udział w otwartym kon
kursie ofert zimowego wypo-
czynku. Działanie to wpisuje 
się w ramy pomocy skierowa
nej do osób pochodzących z ro
dzin z problemami uzależnień 
i przemocy. 

Władze woj wództwa pla
nują takż podobny konkurs, 
w którym rozdysponują pienią
dze na projekty wypoczynku 
letniego. ABO 

Ekowystawa 

Od 19 do 221 u leg odbywa
ły się w Norymberdze targi Bio
Fach. Była to już 20. edycja tej 
wiodącej w świecie specjali
stycznej imprezy prezentują
cej certyfikowane produkty 
ekologiczne. 

W ramach polskiej prezen· 
tacji, na stoisku zorganizowa
nym przez rząd Marszalkow
ski, zaprezentowały się cztery 
firmy z Wielkopolski oraz po
znański Instytut Włókien Na
turalnych. ABO 

Na medal 

Srebrny M dal Towarzy
stwa im. Hipolita cgielskic
go "LABOR OMNIA VJN JT' 
- to wyróżnienie.jakim 7,ostal 
u honorowany wicemarszałek 
Leszek Wojta iak. THC pt"ly· 
znaj te medale osobom 
krzewiącym idee pracy orga
niczn j. ABO 
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Wykształcimy kadry 
dla przyszłej elektrowni 
Wielkopolska stawia na rozwój energetyki jądrowej. 

M inąl niespełna miesiąc 
od zorganizowanej 
w Poznaniu konferen

cji „Energetyka atomowa 
w Wielkopolsce szansą na roz
wój?", a już mamy zapowiedź 
konkretnych działań wskazu
jących, że zawarte w tytule tam
tego spotkania pytanie jest czy
sto retoryczne. 

W połowie lutego marsza
łek Marek Wożniak i rektor 
Politechniki Poznańskiej 
prof. Adam Hamrol poinfor
mowali podczas konferencji 
prasowej o wspólnych planach 
dotyczących przede wszystkim 
kształcenia kadr dla elektrow-
ni jądrowej. l 

- W piśmie do ministra ::;; 
Adama Szejnfelda zadeklaru- ~ 
jemy z panem rektorem wo- ~ 
lę udziału Wielkopolski ri 
wprzedsięwzięciu,jakimjest ~ 
budow;ł. elektrownijądrowej ~ 
w regionie oraz wsparcie sa- O planowanym kształceniu przez Polltechnlkę Poznańską fachowców w zakresie 
morządu dla politechniki, któ- energetyki jądrowej wspólnie poinformowali marszałek Marek Woźniak I rektor uczelni 
ra jest go towa podjąć się prof. Adam Hamrol. 
kształcenia kadr. Zresztą 
wstępną deklarację, że Wiel
kopolska jest zainteresowa
na lokalizacją elektrowni, ze 
wskazaniem na Klempicz,już 
panu ministrowi złożyłem -
mówił marszałek. 

Obaj panowie podkreśla,
li, że jednym z elementów m<_>
gących decydować o lokaliza
cji takiej inwestycji jest zaple
cze kadrowe - najpierw dla 
budowy, a potem dla eksplo
atacji samej elektrowni. Pro
fesor Hamrol zaznaczył, że 
odpowiednich fachowców (w 
zakresie budownictwa, zarzą
dzania projektami, informa
tyki itd.) uczelnia kształci od 

dawna. Teraz zamierza pójść 
o krok dalej. 

- Na kierunku energetyka 
tworzymy specjalność energe
tyka jądrowa. Jeżeli natomiast 
budowa elektrowni w Wielko
polsce stanie się faktem, utwo
rzymy odrębny kierunek kształ
cący specjalis tów z zakresu 
energetyki jądrowej - zapowie
dział rektor politechniki. 

Marek Woźniak podkreślał 
też, że jeżeli ze strony rządu 
padnie choćby wstępna dekla
racja co do lokalizacji elektrow
nijądrowej, wówczas samorząd 
rozpocznie proces konsultacji 
społecznych, by przekazać 

Wielkopolanom jak najszerszą 
wiedzę na temat tego rodzaju 
energetyki. 

A tę przedstawiciele Urzę
du Marszałkowskiego mieli oka
zję zdobyć m.in. podczas wizy
ty polskiej delegacji rządowo
samorządowej we Francji, któ
ra jest liderem w zakresie ener
getyki jądrowej. O tym, że naj
poważniejszymi możliwymi lo
kalizacjami elektrowni w Pol- . 
sce są Zarnowiec i Klempicz, 
pośrednio może świadczyć fakt, 
iż zaproszenie do wizyty otrzy
mali samorządowcy z woje
wództw pomorskiego i wielko
polskiego. 

- Francuskie przykłady po
kazują, że lokalizacja elektrow
ni jądrowej daje korzyści nie 
tylko danej gminie, ale i całemu 
regionowi - mówiła biorąca 
udział we francuskiej wizycie 
Beata Łozińska, dyrektor De
pa rtamen tu Gospodarki 
UMWW- Przed decyzją o bu
dowie najnowszej francuskiej 
elektrowni Uuż w technologii 
trzeciej generacj~ taka prawdo
podobnie byłaby też stawiana 
w Polsce) między regionami 
Francji toczyła się niemal wal
ka o lokalizację tej inwestycji, 
bo wiedziano, ile to znaczy dla 
lokalnego rozwoju. ABO 

KSOW, czyli w sieci wsi siła 
Ruszył regionalny sekretariat 
Krajowej Sieci Obszarów 
Wiejskich. Th inicjatywa stwa
rza szanse współdziałania 
i rozwoju tym, którzy działa
ją na rzecz rozwoju wielkopol· 
ski.ej wsi. 

Co dwie głowy to niejedna 
- mówi przysłowie. Jeżeli 
głów jest jeszcze więcej i jeże
li dzielą się między sobą wie
dzą i doświadczeniem, to 
efekt takiego wspólnego dzia
łania zwykle jest lepszy od in
dywidualnie podejmowanych 
prac. Na tej prost j zasadzie 
oparta jest idea działania Eu
ropejskiej Sieci Obszarów 
Wiejskich, do której przystą
piła także Polska z Krajową 
Siecią Obszarów Wiejskich. 

KSOW będzie platformą 
współpracy i wymiany do
świadczeń dla wszystkich pod
miotów za.interesowanych roz
wojem obszarów wiejskich 
oraz otrzymywaniem i dostał"" 
czaniem informacji w tym za
kre ie. Partn rami si ci mogą 
być: samorządy gmin i powia
tów, lokalne grupy działania, 
organizacje branżowe, izby 
rolnicze, organizacje po7,arzą
do 1,1e działające w sektorze 
rolno-spoi,ywczym oraz bio-

rące udział w programowaniu 
rozwoju lokalnego, ośrodki 
doradztwa rolniczego, służby 
ochrony przyrody, lokalne 
grupy działania, ich działają
ce formalnie i nieformalnie 
sieci oraz inne sieci mające 
znaczenie w działaniach na 
rzecz rozwoju obszarów wiej
skich na szczeblu lokalnym, 
podmioty gospodarcze, insty
tuty resortowe, jednostki ba
dawczo-rozwojowe, szkoły 
średnie i wyższe. 

Zadaniem KSOW będzie 
inicjowanie i ułatwianie kon
taktów międzysektorowych 
i międzynarodowych. 
W związku z tym, że w Pol ce 
nie ma rozwiniętej tradycji 
współpracy i wymiany wiedzy 
oraz doświadczeń, bardzo 
istotnym zadaniem KSOWbę
dzie zachęcanie, animowanie 
i wspieranie wymiany do-

świadczeń i czerpania wiedzy 
z doświadczeń innych pod
miotów. Działania te mają ~ię 
przyczyniać do rozwoju spo
łeczeństwa obywatelskiego. 

W grudniu 2008 roku za
kończyły się prace związa
ne z tworzeniem sekr etaria
tów regionalnych KSOW. 
W Urzędzi e Marszałkow
skim Województwa Wielko
polskiego sekretariat regio
nalny umiejscowiony jest 
w Departamencie Programu 
Rozwoju Obszarów Wiej
skich. 

Wielkopolski Sekretariat 
Regionalny KSOW w swoim 
planie ma zapisaną organi
zację konferencji, szkoleń, 
konkursów, badań nauko
wych, wizyt studyjnych, wy
mianę doświadczeń . Reali
zacja wszystkich działań Se
kretariatu Regionalnego fi-

Kraiowa Sieć 
Obszarów Wieiskich 

Kontakt 
Sekretariat Regionalny 
KSOW 
61-716 Poznań 
ul. Kościuszki 95 
p. 317 na III piętrze 

tel. 06185417 88 

e-mail: 
dow.sekretariat@,umww.pl 
www.prow.umww.pl 

nansowana będzie w ramach 
pomocy technicznej Progra
m u Rozwoju Obszarów 
Wiejskich. 

Obecnie trwa nabór par
tnerów do KSOW, pierwsze 
zgłoszenia już są. Można to 
zrobić, wypełniając specjal
ny form ularz. J es t on na 
stronie internetowej Urzę
du Marszałkowskiego w De
partamencie Programu Roz
woju Obszarów Wiejskich. 
W zakładce KSOW znajdu
ją się szczegółowe informa
cje na temat zadań Sekreta
riatu Regionalnego łącznie 
z Planem Działania na lata 
2008- 2009, a także z infor
macją o sposobie przystą
pienia do KSOW. ABO 

echa naszych publikacji 

,,Eldorado w dziesięć lat?" 
Z zainteresowaniem przę

czytałam w styczniowym nu
merze „Monitora Wielkopol
skiego" artykuł „Eldorado 
w dziesięć lat?", z którego do
wiedziałam się, jak będzie 
wyglądała podróż koleją po 
całkowitym odnowieniu ta
boru. A mianowicie ma wy
glądać tak, jak wygląda już 
dziś na liniach niezelektry
fikowanych obsługiwanych 
przez nowoczesne szynobu
sy. W prawdziwe zdumienie 
wprawiło mnie zdanie o tym, 
że można tam podróżować 
w komforcie. Tak się składa, 
że od lat jestem stalą pasa
żerką na jednej z tych tras 
(Piła-Krzyż) i nie tylko nie 
ma tam mowy o żadnym 
komforcie, ale na porządku 
dziennym są: brudne, śmier-· 
dzące dworce, znaczne opóź
nienia pociągów, zastępowa
nie pociągów autobusami, 
brak wystarczającej informa-

dać przedszkolakom nowe 
ładne wagoniki i dużo pie
niążków. Ktoś musi też tym 
przedsiębiorstwem zarzą
dzać z głową, dobrą wolą 
i odpowiedzialnością, no 
i z troską o pasażerów. Dzie
ci wyciągnęły logiczny wnio
sek z poprzednich lat: moż
na rozrabiać ile wlezie, a nie 
tylko nie spotkaje żadna ka
ra, ale dostanąjeszcze wię
ksza kasę i jeszcze więcej no
wych wagoników w kolejnym 
roku. . 

Drodzy Samorządowcy! 
Skoro dajecie na coś ponad 
80 milionów złotych rocznie, 
spróbujcie chociaż zaintere
sować się, jak to faktycznie 
funkcjonuje i jakoś na to 
wpływać! 

Joanna Matuszewska 
'Jrzcianka 

*** 

cji o zmianach godzin odja- Na liniach obsługiwanych 
zdów czy peronów i totalne przez szynobusy problemy 
l ekceważenie pasażerów. opisywaneprzezczytelniczkę 
„Nowoczesn e szynobusy" występują naszym zdaniem 
nie są specjalnie kom forto- sporadycznie, ale, niestety, 
we, mają swoje wady, ale ja występują. Zazwyczaj wów
nie jestem wymagającym pa- czas, gdy nastąpi niespodzie
sażerem. Chciałabym tylko wana awaria lub wypadek szy
móc być spokojna, że dojadę nobusu. W takich sytuacjach 
do pracy czy domu. Nieste- zachodzi konieczność organi
ty, tego PKP nie zapewnia. zowaniakomunikacji zastęp-

Zaledwie dwa dni przed czej. Te sprawdziany rzetelno
ukazaniem się wspomniane- ści i poszanowania pasażera 
go artykułu • - , --=....:: nie zawsze 
wra cal am ----------- zdajązawia-

z pracy z Pi- Eldorado w dziesięć lat? dowcy ru-
ly pocią- .. -----··-""-- chuidyżur-
giem odjeż- ni na sta-
d ż aj ącym cjach, nie 
o 15.50. informując 
O godzinie odpowied-
odjazdu nie nio pasaże-
było ani po- rówo zaist-
ciągu, ani n i a I y c h 
żadnej in- zmian ach, 
form a ej i. np. miejscu 
Dziesięć mi- i godzinach 
nut później odjaz dów 
zapowie- pojazdów 
dziano zastęp-
przez mega- czych. 
fony (i była to jedyna zapo- Trudno mi się zgodzićjed-
wiedź), że kursuje zastępczo nak z negatywnymi opiniami 
autobus, który odjedz ie na temat standardów podró
z około 30-minutowym żowania. W tej sprawie aku
opóźnieniem. Po 30 minu- rat na liniach północnej Wiel
tach nie było ani autobusu, kopolski prowadzimy częste 
ani informacji. Pasażerowie i dokładne kontrole, bo 
dalej stali na mrozie. Auto- oprócz wygody pasażerów, 

·bus pojawił się po kolejnym ważna jest dla nas sprawa 
kwadransie, a przez następ- prawidłowej eksploatacji po
ne 15 minut czekał na prze- jazdów. Zdarzają się nato
jeździe, aż któryś z pracow- miast niedogodności jazdy 
ników raczy podejść i pod- wynikające ze złego stanu to
nieść szlabany. Odjechał rowisk, za które odpowiada
więc równo godzinę po cza- ją Polskie Linie Kolejowe, 
sie. W drodze jeszcze znacz- a nawet uszkodzenia pokry
nie zwiększył opóźnienie, cia pojazdów i zewnętrznych 
gdyż na pokonanie tej trasy elementów wyposażenia. 
autobusem potrzeba więcej Jestem przekonany, że 
czasu, niż jadąc pociągiem . opinie, zawarte w cytowa
Dodamjeszcze, że przez ca- nych w artykule wypowie
ły czas na bocznicy w Pile dziach przedstawicieli Urzę
stały niewykorzystane szy- du Marszałkowskiego i PKP 
nobusy. Opisuję tu tylko jed- PR, na tem at dobrych p er
ną sytuację, ale by najmniej spektyw komunikacji kolejo
nie jest ona wyjątkowa. W ar- wej w regionie, nie są przesa
tyku le przeczytałam rów- dzone. Poprawia się, dzięki 
nież, że zwiększa się liczba naszym interwencjom, pun
regionalnych pociągów ktualność przewozów oraz 
w Wielkopolsce. Prawda jest dostosowanie połączeń do 
taka, że na trasie Pila - Krzyż potrzeb podróżujących. Po
liqba ta nie zmienia się od prawiać się będzie jakość 
kilku lat, a przedtem była na- i komfort podróżowania, 
wet wieksza niż teraz. m.in. dzięki systematycznej 

Artykuł wspomina też, że odnowie taboru, także na li
samorząd województwa co niach zelektryfikowanych. 
roku wydaje więcej pienię- Hemyk Szczefanowicz 
dzy na dofinansowanie prze- zastępca dyrektora 
wozów regionalnych. o cóż Departamentu 'Jransportu 
wydaje się, że nie wystarczy UMWW 
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Sejmikowe pytania 

Przedstawiamy tematy, kt.óre radni pol'llS1.8li 2 marca, podczas 
XXXII sesji sejmiku, w złożonych upytaniach i interpelacjach. 

Przemysław Smulski (PiS) pytał o to, czy 
wywierano jakieś formy nacisku na podległe 
samorządowi jednostki służby zdrowia, by 
zawierały kontrakty na proponowanych przez 
NF'l warunkach, a także o harmonogram prac nad 
powstaniem nowego szpitala dziecięcego 
w Poznaniu. 

Radni dodali 
na lepsze drogi 

Marcin Porzucek (PiS) interesował się wyborem 
fl.m\Ywykonującej audyt dla szpitala w Chodzieży, 
pytając Krystynę Poślednią z zarządu 
województwa, czy celowo rekomendowano 
wykonawcę z Warszawy. 

Więcej inwestycji drogowych, zmiany w WRPO - to najważniejsze 
korekty w tegorocznym budżecie województwa przyjęte 2 ~1.arca podczas 
sesji sejmiku. 

Waldemar Witkowski (Lewica) chciał wiedzieć, 
jaki jest stan przygotowań dotyczących wydania 
warunków zabudowy dla mającej powstać 
w Poznaniu nowej siedziby wojewódzkich władz 
samorządowych .. 

Na budowę dróg w budże-
cie na rok 2009 zarezer
wowano pokaźną kwotę 

199,3 mln zł. Znaczna część tej 
sumy została przewidzianajako 
tzw. wkład wlascy do przedsięw
zięć zaplanowanych zwykorzy
staniem pieniędzy unijrzych wra
mach Wielkopolskiego Regio-
nalnego Programu Operacyjne

Lidia Czechak (PiS) interpelowała w sprawie go nalata2007-2013. Gdyoka
przygotowań samorządu województwa do zalosię,żezadaniate,zpowodu 
przejęcia Ośrodka Doradztwa Rolniczego oraz I skomplikowanych procedur 
w kwestii zaawansowania prac nad programami prawnych i decyzji uwzględnia
„Pracownia przyrodnicza w każdej gminie" jącychoddzialywanie dróg na 
i „E-szkola". Radna zaproponowała także środowisko,ulegnąopóźrńeniu, 
utworzenie Młodzieżowego Sejmiku Województwa samorząd województwa przy
Wielkopolskiego. stąpil do opracowania korekty 

planu fmansowego. 
Arlmdiusz Cłunielewski (PiS) zwrócił się o pisemne 
wyjaśnienia dotyczące rozstrzygnięć w sprawie Z dróg na uczelnie 
ratownictwa medycznego w powiatach kolskim 
i tureckim. Radny poruszył też problem byłych Podczas marcowej sesji sejmi
pensjonariuszy domu opiekuńczo- ku radni postanowili, żewcalo
pielęgnacyjnego „Zielony Dom", którzy trafili do ści za pieniądze regionalnego 
Szpitala Wojewódzkiego.w Koninie. I budżetu wykonane zostaną 

niektóre zadania inwestycyjne 
,-----,-----, Andrzej Grzeszczak (PiS) ponowił wniosek wartościponadl08mlnzl,przy

o przedstawienie liczby miejsc na oddziałach jęte wcześniej do wykonania 
rehabilitacyjnych w podległych samorządowi wramach WRPO priorytetu II 
województwa szpitalach. Poruszył też kwestię - Infrastruktura iSrodowisko. 
dysproporcji w opiece medycznej w placówkach W rezult.acie,,ieszcze w tym ro
oświatowych oraz pomysł utworzenia Książnicy ku rozpoczęta zostanie przebu
Pedagogicznej w Kaliszu. dowa fragmentów dróg woje

Elżbieta Barys (PiS) pytała marszałka o to, kiedy 
zostanie podpisana umowa dotycząca odbudowy 
Zamku Królewskiego w Poznaniu, którą będzie 
współfinansować samorząd województwa. 

wódzkich: 270 - na odcinku 
Święt.oslawice - Podkiejsze, .: 
178 - Radosiew - Trzcianka, i;3 
450 - Doruchów-Torzeniec, ! 
187 -od Szamotuł do Obornik ~ 
oraz budowa obwodnicy Krobi ~ 
na drodze 434. Realizację tych ! 
inwestycjizaplanowanonadwa f2 
lata, rezerwując na nie w tym Droga nr 187 pomiędzy Szamotułami a Obornikami zostanie wkrótce przebudowana za 

Lech Dymarski (PO) w związku z tworzeniem 
prze-z firmę zewnętrzną nowej strony interneto~j 
urzędu i sejmiku, pytał o motywy podjęcia tej 
decyzji i zakładane rezultaty wprowadzonych 
zmian. 

.BogumilaHromiak-Paprz;ycka (Lewica) ponowiła 
swój wniosek o skontrolowanie przez Depar1ament 
lnfrastruktwy UMWW pilskiego WORD, wyst.ąpila 
też o taką kontrolę ze strony Komisji Rewizyjnej. 
Radna interpelowała również w sprawie zaległości 
w przekazywaniu dopłat za ulgowe bilety dla 

.__ __ '-'"'-__, pilskiego PKS. 

Maja Jankowska (PiS) złożyła dwie pisemne 
interpelacje. W pierwszej z nich wnioskowała 
o informacje na temat instrumentów wsparcia 
dla małych i średnich przedsiębiorstw ze strony 
instytucji związanych z samorządem wojewódz
twa. W drugiej radna wystąpiła pr-Leciwko pomy
słowi częściowego przeniesienia działalności Pu
blicznej Biblioteki Pedagogicznej w Kaliszu do 
budynku Ośrodka Doskonalenia Nauczycieli 
w tym mieście. 

Maria Grabkowska (PO) w pisemnej interpelacji 
zwróciła się do marszałka o odpowiedź na pytanie, 
jakie zamierza on podjąć kroki w sprawie 
pozyskania siedziby dla podległego samorządowi 
woj wództwa Polskiego Teatru Tańca. 

Leszek Bierła (PiS) w złożonej na piśmie / 
interpelacji pytał marszałka o mo:iliwość wsparcia 
przez samorząd wojewódLtwa budowy 
południowej obwodnicy Plesz wa, która ma być 
połączeniem dróg krajowych nr 11 i nr 12. 
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roku blisko 77 mln zł. Zakłada- pieniądze z wojewódzkiego budżetu. 
jąc, że pieniądze unijne na dro
gi trzeba bQdzie wydać późrńej 
i w krótszym czasie, radni do
konali stosownych korekt w wie
loletnim planie inwestycji dro
gowych, zapisując wyższe kwo
ty na lata 201 O -2011. 

nego przeglądu zadań drogo
wych, by przystąpić do ich re
alizacji, tam, gdzie jest to naj
bardziej konieczne. Rozwagi 
wymagały tez przesunięcia 
wramach WRPO. W jednym 
i.gadzano się całkowicie. Utrzy
manie dobrego tempa inwesty
cji drogowych przynosi regio
nowi korzyści na wiele sposo
bów. Jedną z najistotniejszych, 
łagodzącą skutki kryzysu gos
podarezcgo i załamania koniun
ktury rynkowej.je t. utrzyma
nie potencjału wykonawczego 
wielkopolskich p!7.00Siębiorstw 
budujących drogi, mostyiau
tostrady, aby miał kto je budo
wać, gdy nadejdą I psze C'zasy. 

Wnioskówodotację rozwo
jową z budżetu państwa, za poś
rednictwem której trafiają do re
gionu fundusze unijne, nie trze
ba będzie korygować, bo „dro
gowe dotacje" zostały w całości 
rozdysponowane na inne pro
jekty unijne. Największą sumę 
-61 mln zł zarezeiwowano na za
dania służące rewitalizacji tere
nów miejskich w ramach inicja
tywy JESSICA (PriorytetIV, 
DziaJanie4.l WRPO). Opozo
st.ałą kwot.Q-blisko 16 mln zł zwię
kszono zakres zadań WRPO siu- Woda dla rolnictwa 
żących rozbudowie infrastruk
tury szkolnictwa wyższego. 

Potencjał podtrzymany 

Tym razem poprawki były „po 
myśli" radnych opozycji, któ
rzy jeszcze w grudniu glosowa
li przeciwko proj ktowi budże
tu. Dlat. go podczas marcowej 
sesji glosowano zgodnie i bez 
dyskusji. Rozmawiano nato
miast sporo wcześniej na te te
maty w komisjach sejmiku. 
Zarząd i radni koalicji nie chcie
li dokonywać poprawek wbu
dżecie zbyt wcześnie, zamie
rzając wpierw dokonać doklad-

Sejmik przyjął „Wieloletni pro
gram inwestycji melioracyjnych 
nalata2008-2015". Finansową 
skalę zadań określa przypisany 
regionalnemu programowi U
mit środków (94 mln euro), na 
który składają się dwa źródła: 
Program Rozwoju Obszarów 
Wiej kich (ponad 63 mln euro) 
oraz Wielkopolski Regionalny 
Program Operacyjny (30,9 mln 
euro). Co ta Lo otrzyma wielko
polskie rolnictwo? Program za
kładam.in. budowę i odbudo
wę 15 stopni wodnych i zbiorni
ków malej retencji, odbudowę 
i moderniz.acjęwalów przeciw-

powodziowych, budowę i mo
d rnizacjęciekówikanalówornz 
melioracje szczegółowe użyt
ków rolnych. Zadania są zhle
rarchizowane tak, aby służyły 
lepszemu wykorzystaniu istnie
jących zbiorników i urządzeń 
dla bezpieczeństwa przeciwpo
wodziowego oraz potrzeb pro
dukcji rolnej. Program ten to za
razem przewodnik dla benefi
cjentów wskazujący regionalne 
priorytety, źródla finansowania 
i kryteria niezbędne dla uzyska
nia dotacji. Program dowodzi, 
że Wielkopolska należeć będzie 
w najbliższych latach do Ude
rów wkraj u wzakresie inwesty
cji wodnych i melioracyjnych. 
Zia wiadomość jest taka, że jego 
zakres rwcwwy odpowiada tyl
ko 29 pro ·en tom 'pOt.rz b ncka
nego suszami regionu. 

O trudnej sytuaqji rolnictwa, 
spowodowanej wamnkami kli
matycznymi, utratą rynków zby
tu, upadki m tradycyjnychga
lczi prz twórst.wa ro ino-spo
żywczego, mogli przekonać się 
radni analizując uzasadnienie 
do uchwały sejmiku związanej 
z procedurą zalicz niasilnej on
giś rolniC't.0 gminy Kotlin d dru
giego obszal'u podatkowego. 

Kształcenie pod lupą 

Radni zaLwierclzili przedsta
wioną pr-a)z D par1am nt Edu-

kacji koncepcje ,;Wielkopolskie
go systemu monitorowania 
i prognozowania kszt.alcenia za
wodowego i ustawicznego". 
Celem funkcjonowania syste
mu jest dostarczenie informa
cji przydatnych uczącym się, 
pracodawcom oraz podmio
tom kształcącym. Efektem te
go ma być podniesienie jakości 
i celowości nauczania oraz ujed
nolicenie baz danych, które bę
dą dostępne dla wszystkich . 
Wdrożenie systemu,jak pod
kreślali radni. musi iść w parze 
zpodniesi niem atrakcyjności 
i jakości kształcenia zawodo
wego oraz zaangażowaniem 
przedsicbiorców i organizacji 
pracodawców wp progno
zowania wymagań rynku 
pmcy. 

Podjęto również uchwalę 
w sprawie przeznaczenia 
0,3 proc. funduszy osobowych 
regionalnego szkolnictwa na le
czenie nauczycieli zatrudnio
nych w placówkach nadzoro
wanych przez sam or-Ląd woje
wództwa. 

Radni zatwierdzili ponad
to zmiany w radach społecz
nych szpitala w Kowanówku 
oraz Muz um Początków Pań
sl wa Polskiego w Gnieźni . 
Skorygowali teższcz gólowe 
plany pracy sejmiku oraz ko
misji na rok 2009. 
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Więcej tańca wokół teatru 
Brak siedziby to główny problem instytucji kierowanej przez Ewę Wycichowską. Sprawą zajęli się radni 
sejmiku na posiedzeniu Komisji Kultury. 

G
azownia, nasze miejsce 
w Poznaniu - takie ha
sło pokazali w fmalowej 

scenie wykonawcy przedsta
wienia „Carpe diem" podczas ~ 
jubileuszowego występu ~ 
w czerwcu 2008 roku w 35-le- ~ 
cie Polskiego Tuatru Tańca - Ba- i 
!etu Poznańskiego. O tym, że ~ 
znany w Polsce i za granicą te- ~ 
atr, funkcjonującypl"Zezwszyst- ~ 
kie te Jata w wynajmowanych ~ 
pomieszczeniach, nie pozosta- ~ 
nie bez pomocy, zapewniały ~ 
wówczas władze miasta i woje- ~ 
wództwa, choć-jak zastrzegał ~ 
marszałek Marek Woźniak ~ 
- są na to tylko szanse, ale nie ~ 

• •• OC 
ma Jeszcze gwaranCJL : 

!! 
Dzielnica kultury Czy w Nowej Gazowni znajdzie się miejsce dla Polskiego Teatru Tańca? 

Co wspólnego teatr i taniec ma
ją ze Starą Gazownią?Na razie 
niewiele. Ale w licznych po
szukiwaniach swego miejsca 
w Poznaniu artyści i animato
rzy tal'lCa zainteresowali się 
projektem zagospodarowania 
na potrzeby kul tury poprze
mysłowych obiektów w cen
trum Poznania. Szansa poja
wiła się, gdy Ul"Ząd Miasta ogło
sił w ubiegłym roku konkurs 
na projekt zagospodarowania 
nadwarciańskiego kompleksu 
gazowni, a jego właściciel, po
znański „Aquanet" pod naci
skiem społecznej dyskusji, 
wstrzymał sprzedaż tych 
obiektów. Najlepszą koncep
cję pod nazwą„NowaGazow
nia" przedstawjła grupa Sto
warzyszenia Czasu Kultury. 
Jej projekt przewiduje rewita
lizację komplesu i utworzenie 
najego terenie nowoczesnej 
dzielnicy kultury, edukacj i 
i biznesu. 

Urzeczywistnienie tego po
mysłu to nowe sale koncerto
we, teatralne, kinowe, konfe
rencyjne, galerie. studia arty
styczne, pracownie i sale spot
kań, a także przestrzenie na nie
konwencjonalne wydarzenia 
artystyczne. To wzmocniło by 
rangę Poznania jako ważnego 
w kraju ponadregionalnego oś
rod ka kultury i sztuki. Cen
trum, według pomysłodawców, 
powinno służyć dorosłym, dzie
ciom i młodzieży i być miej
scem spotkań artystów z cale
go świata. 

W pnepompowni 

Autorzy projektu„ Nowa Ga-
. zownia" nie chcą stałych rezy
dentów i zastrzegają, że o miej
scu w „dzielnicy kultury" po
winna decydować wyłącznie 
jakość ofert. Tancerzeniewąt
piąjednak, że mają taką legity
mację. Swoje artystyczne labo-

ratorium widzieli byw budyn
ku dawnej przepompowni. 

Sztuka tańca wymaga za
równo studyjnego skupienia jak 
i pl"Zestrzeni. Potrafi też te róż
norodne przestrzenie artystycz
nie zagospodarować- udowad
niają sympatycy teatru. 

- Nasz teatr doskonale wpi
suje się w koncepcję dzielnicy 
k1.1ltuiy z.arówno dokonaniami 
artystycznymi jak też bogac
twem powiązanych z nimi form 
animacyjnych, edukacyjnych 
i warsztatowych - przekony
wała w lutym radnych sejmiku 
na posiedzieniu Komisji 
Kultury dyrektor Teatru Tańca 
Ewa W:),'cichowska. Takie roz
wiązanie, według niej, oznacza 
pełne otwarcie i udostępnienie 
efektów pracy artystycznej wi
dzom. Teatr uzyskałby dobre 
miejsce do działań laboratoryj
nych oraz możliwość koopero
wania z mistl"Zami innych dzie
dzin sztuki i nauki, poszerza-

Pogotowie na sesji 
Protestujący u wojewody 
ratownicy medyczni z Koła, 
Turku i Szamotuł pojawili się 
na sesji sejmiku 2 marca, 
a wraz z nimi - temat zamie
szania wokół pogotowia w tych 
trzech wielkopolskich powia-
tach. . 

W przeprowadzonym 
przez wie lkopo lski oddział 
Narodowego Funduszu Zdro
wia konkurs ie na świadcze
nie usł ug ratowniczych robią
ce to dotąd szpitalne 9ddzia-
ly ratunkowe w trzech szpita
lach powiatowych przegrały. ;;: 
W powiecie szamotul skim i 
wygrała prywatna firma, ~ 
a w kolskim i tureckim - pod- ~ 
legia samorządowi wojewódz- ~ 
twa Wojewódzka Stacja Pogo- !! 
towia Ratunkowego w Koni- Swoją sytuacją protestujący starali się zainteresować także 
nie. Niezadowoleni z tych radnych sejmiku. 
rozst rzygn i ęć ratowni cy 
z Kola, Turku i Szamotuł pi
kietowali 2 marca przed Wiel
kopo l ski m Urzędem Woje
wódzkim, rozmawiali też 
z wojewodą i szefową wielko
polskiego NFZ. Korzys tając 
z odbywającej się w tym cza
sie sesj i sejmiku, postanowi
li sprawą zainteresować też 
radnych. 

Prol tującywskazywa l i 
na - ich zdaniem - nieprzy
go towanie ich konkurencji 
do świadczenia usług 
i na bałagan,jaki wywołała 
decyzja NFZ, związany 
m.in. z problemami z prze
kierowaniem rozmów przy
chodzących na numer alar
mowy. 

- Mamy chaos - mówił rad
nym staro ta turecki Ryszard 
Barto ik. 

- O wygranej w konkursie 
decydowała głównie niższa ce
na, ale nie było to jedyne kry
terium brane pod uwagę. Po 
raz pierw zy zdarzyła się taka 
sytuacja, że w konkursie kon
kurowały ze sobą dwie placów-

jąc pola swych kreacji. 'Iworzy
łoby to dodatkowe bodźce roz
woju dla młodych artystów, nie 
mówiąc już o tak podstawo
wych sprawach,jak warunki 
decydujące o zdrowiu tancerzy 
i ekonomii pracy. To wreszcie 
wyjątkowa sposobność spożyt
kowania doświadczeń zespołu 
w różnych projektach krajo
wych i zagranicznych. Wię
kszość z nich zamykała się do
tąd głównie w ramach rzadko 
organizowanych festiwali i w~ 
sztatów artystycznych. 

w „ogrodzie sztuk" 

Ważnym dorobkiem Polskiego 
Teatru Tańca są inicjatywy wpi
sujące się w jego kontekst spo
łeczny. Należą do nich, organizo
wane odlO lat przez pedagogów 
tańca i tancerzy, otwarte zajęcia, 
w których biorą udział osoby z fu. 
znania i regionu na co dzień nie 
związane zawodowo z tą dziedzi-

ki publiczne - tlumaczyła pod
czas sesji szefowa NFZ w Wiel
kopolsce Zbigniewa Nowod
worska. 

W kwestii dotyczącej samo
l"Ządu województwa (pl"Zejęcie 
przez konińskie pogotowie kon
traktów w Turku i Kole) podczas 
dyskusji padały skrajne opinie. 
Od wezwania do nagrodzenia 
szefowej pogotowia w Koninie 
za poszerzanie działalności 
(i dochodów), przez apel o nie
konkurowanie ze sobą wobec 
NFZ przez placówki publiczne, 
po nawet sugestię, by konińskie 
pogotowie ... wycofało się ze zdo
bytego kontraktu. 

Zaproszony na sesję woje
woda Piotr Florek poinformo
wał, że służby jego i NFZ roz
poczęły kontrolę w budzących 
emocje trzech powiatach i za
chęcał dyrektorów „przegra
nych" szpitali do szybkiego 
złożenia odwołań. Natomiast 
odpowiedzialna w zarządzie 
województwa za służbę zdro
wia Krystyna Poślednia zapo
wiedziała rozmowy z wielko
polskimi starostami, by uda
ło się uniknąć podobnych 
problemów w przyszłości. 

ABO 

ną sztuki. To dobra recepta na 
twórcze i zdrowe spędzanie wol
nego czasu, którą potem wielu 
uczestników realizuje samodziel
nie. Tradytjąjuż stały się organi
zowane przez Polski Teatr Tańca 
spotkania z cyklu „Teatr Tańca 
w Ogrodzie Sztuk", adresowane 
głównie do młodzieży. Ich ani
matorzy pokazują współczesne 
warsztaty tancerza, choreogra
fa, scenografa i współpracujących 
z nimi artystów. Zajęcia te poz
walają nie tylko na nieskrępowa
ną obserwację procesu twórcze
go, ale są również atrakcyjnym 
sposobem uzupełniania wiedzy 
szkolnej i akademickiej z zakre
su historii tańca, historii sztuki, 
kształtują wrażliwości przydat
ne w odbiorze sztuki. Teatrzwię
kszylbyczęstotliwośćtychspot
kań i przyjął więcej uczestników, 
ale najzwyczajniej brakuje na to 
miejsca. 

Uzupełnieniem otwartych 
zajęć są programy szkoleń dla 
instruktorów tańca w zakresie 
upowszechniania technik psy
cha- i socjoterapeutycznych, 
wdrażane wspólnie z Polskim 
Stowarzyszeniem Choreotera
pii, które sięga do najlepszych 
wzorców krajowych i zagranicz
nych. Chętnych jest zwykle wię
cej niż pozwalają na to warun
ki lokalowe i fmansowe teatru. 

Czasnakonkrety . 

Radnych sejmiku bardzo inte
resowałypropozytje Tuatru Tań
ca adresowane do mieszkańców 
Wielkopolski. Teatr regularnie 
gości w głównych miastach re
gionu. Współpracujące z nim 
stale ośrodki i domy kultury 
w Koninie, Pile, Ostrowie Wiel
kopolskim, Lesznie, 'Irzciance 

można wręcz traktować jak je
go S$!enyregionalne. W przed
stawionej radnym koncepcji roz
woju teatru mówiono o potrze
bie przekucia tych inicjatyw 
i kontaktów w cykliczne przed
sięwzięcia, które rzecz jasna, wy
magają rozwiązań organizacyj-

·nych i dodatkowych dotacji. 
Od 1998 roku teatr funkcjo

nuje jako instytucja samol"Ządu 
województwa, ale jego misja ni 
zamyka się w granicach regio
nu. Dlatego historia Polskiego 
Teatru Tańca - podkreślali rad
ni sejmiku -wiąże się jeszcze 
z kwestią systemowego sposo
bu jego fmansowania. Ten dru
gi problem sprowadzają zarów
no rozlegle obszary aktywności 
artystycznej teatru,jak teżjego 
nadzwyczajna mobilność oraz 
projekty ponadregionalne i mię
dzynarodowe. Nie mając włas
nej siedziby, nie może ponadto 
korzystać z ministerialnych form 
wspierania modernizacji i roz
budowy infrastruktury kultury. 

- Zależynam na rozwoju te
go teatru - podsumował dysku
sję na forum Komisji Kultury 
sejmikujej przewodniczący 
Lech Dymarski. -Ale o miej
scu w Starej Gazowni, decydu
ją władze Poznania. 

Marszałek Marek Woźniak 
oferował w ubiegłym roku pre
zydentowi Poznania Ryszardo
wi Grobelnemu oraz przewod
niczącemu rady miasta Grze
gorzowi Ganowiczowi fmanso
wą pomoc przy tym miejskim 
projekcie, pod warunkiem, że 
będzie tam siedziba Polskiego 
Teatru Tańca. - Deklarację tę 
wciąż podtrzymuję - powie
dział marszałek Marek Woź
niak. 

J\yszard Jałoszyński. 

Będzie sto „orlików" 
O dofinansowaniu z budżetu 
województwakolejxzycli'O „Ol" 
likowyclt" boisk zadecydowali 
radni podcz.as sesji sejmiku 2 
marca. 

To oznacza, że w 2009 roku 
w naszym regionie powstanie aż 
sto takich kompleksów sporto
wych ( o lokalizacji 73 zadecydo
wano już podczas styczniowej se
sji). Jeżeli inwestorom (gminom 
lub powiatom) uda ię zrealizo
wać zamierzenia, w Wielkopol
sce będzie najwięcej „orlików" 
spośród wszystkich województw. 

,,Moje Boisko - Orlik 2012" 
jest rządowo-samorządowym 
programem budowy wielo
funkcyjnych kompleksów bo
isk (po 333 tysiące daje budżet 
państwa i województwo, r sz
lę dokłada samorządowy in
westor). Oświetlony i ogro
dzony kompleks składa się 
z boiska piłkarskiego ze 
sztuczną trawą, wielofunkcyj-

. nego mniejszego boiska o na
wierzchni poliuretanowej 
oraz zaplecza szatniowo-sa
nitarnego. ABO 

Gdzie powstaną boiska? 
~w~~:t 
powstanąboiskadofinansowa
ne-decyzjąsejmikuz2marca 
-przez samorz.ąd wojewódz
twa wramachprogramu budo
wyobiektów~,,Mo
jeBoisko-Orlik:2012": 
Chocicza (gmina Nowe Mia
sto nad Wartą) 
Garzyn u,ninaKl7.emieniewo) 
Kalisz 
Kazimierz Biskupi 
Kle ZC2e'WO 

Kolo 
Konin, os. IIl 
Konin, os. Sikorskiego 
Kościelec (powiat kolski) 
Kórnik 

Krotoszyn (powiat krota,-zyńsl<l) 
Leszno, ulł.owieck\Gronowska 
Leszno, ul. Prusa 
OsiekMaly 
Ostrów Wlkp., ul. Graniczn 
Ostrów Wlkp., al. Solidarności 
Pila. al. Niepodległości 18 
Pila, ul. Bydgoska 23 
Pobiedziska 
f\Jwodowo(powiatwolsztyński) 
Przeżrnierowo (gmina Tarno
wo Podgórne) 
Sieraków 
Sośnie 
1\Jrek 
Wielichowo 
Wuy (gmina Komorniki) 
Września 
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Niech przemówią kamienie 
Z prof. Andrzejem M. Wyrwą, historykiem, archeologiem, dyrektorem Muzeum Pierwszych Piastów 
na Lednicy rozmawia Ryszard Jałoszyński 

-Jak.pan, wykładowca akade
micki, badacz dziejów i naukrr 
wiec z bogacyin dorobkiem, po
czuł się w nowej roli dyrelrtora 
i menedżera kultury? 
- Nigdy w życiu nie czułem ta
kiej presji i odpowiedzialności. 
Ale rola ta na szczęście nie izo
luje mnie od dotychczasowych 
doświadczeń i zainteresowań, 
a wręcz wymaga dobrego ich 
wykorzystania w licznych pro
jektach i działaniach. Organi
zowanie pracy tak wyjątkowe
go wieloodzialowego muzeum, 
które jest n.ie tylko strażnicą pa
miątek przeszłości, ale także in
stytucją naukowo-badawczą 
i zakładem edukacyjnym, łą
czącym codzienne zadania 
z poważnymi inwestycjami, 
to rodzaj kreacji zbiorowej. Dla
tego jestem pełen szacunku 
i uznania dla współpracowni
ków, którzy to świetnie rozu
mieją i realizują na co dzień, bo 
dzięki ich talentom i umiejęt
nościom n.ie brakuje.mi wiary 
w sukces. 
- Czy tym sukcesem staną się 
t.egoroczne obchody 40-lecia 
muzeum na Lednicy? 
- Tego bym sobie bardzo życzył. 
Ale to nazbyt skromna miara 
potrzeb i oczekiwań. Głównym 
celem i drogą do sukcesu jest 
rozwój muzeum, taki, abym.in. 
mogło na właściwym poziomie 
kontynuować szerokie, inter
dysc.yplinarnc badania nad sło
wiańskim i pia towskim dzie
dzictwem, a jednocześnie było 
otwarte i przyjazne dla jak naj
większej lic.-zby zwiedzających. 
Jubileusz natomiast jest szan
są na to, aby o Lednicy było ~ 
głośno nie tylko w regionie, ~ 
ale i w całym kraju. Naszym naj- ~ 
więk~zym skarbemjestsiedzi- ~ 
ba pierwszych polskich wlad- e 
ców na Ostrowie Lednickim, Andrzej Marek Wyrwa, historyk i archeolog, Jest profesorem i wykładowcą UAM w Po
a to przecież skarb narodowy znaniu. Specjalizuje się w dziejach wczesnego średniowiecza, kulturze materialnej wczes
i pomnik historii. Tu odnajdu- nośrednlowlecznej Polski oraz historii zakonu cysterskiego. Interesuje się historią osad-
jemy korzenie polskiej pań- nlctwa we wczesnej Wlelkopo!sce, prowadzi Interdyscyplinarne badania nad dziejami 
stwowości Wartoto1niejscepo- I kulturą cystersów w Europie SrodkoweJ ze szczególnym uwzględnieniem Polski i Wiel-
kazywać i przypominać jego fa- kopolskl. W latach 1982 - 2008 kierował ekspedycją archeologiczną „Łekno" kolo Wą-
scynujące dzieje. Dlatego wzbo- growca, rozwijając formę interdyscyplinarnych badań archeologlczno-archltektonicz
gaciliśmy nasz coroczny kalen- nych I przyrodniczych. Prowadził też przy współpracy naukowców z Muzeum Archeolo
darz o wystawy podsumowu- glcznego w Poznaniu kompleksowe badania w Lądzie nad Wartą ltd. W trakcie badań 
jące dorobek muzeum ijego w Łeknie odsłonięto m.ln. relikty grodu, romańską rotundę I średniowieczny klasztor cy
twórców, konferencje nauko- stersów oraz zrekonstruowano liczne aspekty życia dawnych mieszkańców. 
we, a lakże o wiele wydar-zeń, 
których celem jest spopulary
zowanie Lednicy jako ważnej 
części polskiego dziedzictwa 
kulturowego oraz atrakcyjne
go mi •jsca na turystycznych 
szlakach regionu i kraju. 
- Co szczególnie świadczy 
o wyjątkowości t.ego miejsca? 
- To, co jest znane na Lednicy, 
w takiej masie i kubaturze ni
gdzie i n dziej na ziemiach pol
skich n.ie występuje. Tu mamy 
czytelny pełny kompleks archi
tektoniczny, liczący ponad ty
siąc lat rotunda, palatium, z ca
łym otoczeniem. W jego zacho
waniu dopomogły warunki lo
kalizacyjne i środowiskowe. 
Czas ich funkcjonowania i naj
wiQkszej świetności zamyka siQ 
w bardzo krótkim czasie od po
lowy X w. do 1038 roku. Później 
znaC'"mn.ie tego miejsca się zmie
nia. Ślady odkryte na Lednicy 
świadczą z.arówno o bogactwie 
życia,jak i dramatach, które się 
tutaj rozegraly,jak chociażby 
niszczący najazd księcia cze
sldego Brzetysława. Skarbami 
są relikty architektury i osad-

nictwa. Powinniśmy je chronić 
za wszelką cenę. W nich są za
klęte wielkie dzieła naszych 
przodków. Te dzieła material
ne związane sąz wielkimi prze
mianami świadomości, z przy
jęciem nowej wiary, a więc 
z przebudową całego życia spo
łecznego, która dala początek 
państwu polskiemu, która sta
nowi także o naszej współczes
nej to.isamości. 
-Wt.egorocznymkalendarzu 
waszych przedsięwzięć muz.e
alrzych aż roi się od różnego ro
dzaju pokazów, inscenizacji, 
an.imacji historyczcych, a na
-wet degustaąji Czynie kłóci się 
to z powagą plaoowki naukowej 
i edukacyjnej? 
- W żadnym przypadku. Bawi
my się, ale uczciwie. Zaświad
czamy swoją wiedzą i au tory
tetem, że przygotowane anima
cje i pokazy są jak najbliższe 
prawdzie historycznej. Udo
wadniamy, że historię idzie
dzictwo kulturowe można po
znawać na wicie sposobów. 
Przykładem niech będą u bieg-

loroczne degustacje potrawwi
gilijnych przygotowanych we
dług XIX-wiecznych wielko
polskich receptur. Udowodni
liśmy, jak bardzo w ciągu nie
wiele ponad stu lat, zmieniły 
się nasze preferene:je i upodo
bania smakowe. Współczesne 
przyprawy, metody konserwa
cji, surowce są tak odmienne 
od XIX-wiecznych, że wrQCZ 
trudno nam dziś wyobrazić so
bie, jak smakowało dawne je
dzenie. AJe nasi muzealnicy po
trafią wskrze ić dawne smaki, 
dźwięld, zapachy ... 
- Dlaczego wciąż trwają bada., 
niai wykopaliska na Lednicy? 
Czegow cym miejscu nadal szu
kamy i o co pytam;y? 
- W archeologii nie wolno się 
spie zyć, a Ostrów Lednicki 
jest terenem bardzo rozległym, 
dlatego badania potrwają za
pewne jeszcze bardzo długo. 
L dnica, a takż stanowiący 
część naszego ze polu muze
alnego gród w Gieczu i Grzy
bowie, należą do jednych znaj
lepiej zachowanych stanowisk 

archeologicznych okresu 
wczesnego średniowi cza 
w Polsce. Pierwotnej struktu
ry stanowiska i licznych relik
tów, w bogaty sposób obrazu
jących różne aspekty życia na
sżych przodków, n.ie zaburzy
ła tutaj,jak to miało miejsce 
w Gnieźnie czy Poznaniu, póź
niejsza urbanizacja. A pytań 
jest bardzo dużo. Na przykład, 
jeśli chodzi o Lednicę, n.iewie-
1 wiemy o samym podgrodziu. 
Nie wiemy.jakie obiekty były 
tam zbudowane.jak ludzie tam 
żyli. Szukać będziemy infor
macji o nich samych, a także 
o ich kulturze, o otoczeniu bli
~kim i dalekim, kontaktach kul
turowych i handlowych. W tym 
elu trzeba przebadać wi le 

warstw, szczątek roślin i zwie
rząt, cer-amiki itp. Dopiero peł
na analiza wielu miejsc pozwo
li na zrekonstruowanie różnych 
łapów zabudowy tego miej

sca. Pytania zo taly postawio
ne. Dysponujemy bardzo no
woczesnymi i sprawdzonymi, 
m.in . podczas dotychczaso-

wych interdyscyplinarnych ba- społeczeństwu. Do dziś prze
dań na Lednicy, w Gieczu czy wodni czę Radzie Koordyna
pierwszym na ziemiach poi- cyjnej Szlaku Cysterskiego 
skich klasztorem cysterskim w Polsce, która funkcjonuje 
w Łeknie, technikami i narzę- przy opacie Prezesie Polskiej 
dziami badawczymi. Dzięki Kongregacji Cystersów. Ma 
nim przemówić mogą nawet to związek z pracami nauko-
kamien.ie. Pozostaje sprawa fi- wymi zapoczątkowanymi 
nansowan.ia. Tosięmusizmie- w 1983 roku, kiedy powstał, 
ścić w ściśle określonych bu- przy znaczącym udziale po-

. dżetach, a te są różne. " znańskich naukowców oraz In-
-Czy Ostrów Lednickibyłpier- stytutu Historii UAM, interdy
wszymcentrum państwowym scyplinarny zespól do badań 
na ziemiach polskich? nad dziedzictwem cyster kim 
- Takie i podobne pytania sly- w Polsce. Ma to również zwią-
szę bardzo często. Powtarzane zek z prowadzonymi pod mo-
są także w odniesieniu do im kierunkiem badaniami ar-
Gniezna, Poznania i Giecza. Ja cheologicznymi w Łeknie. Szla-
nie potrafię na to odpowiedzieć. kowi Cysterskiemu od począt-
We wczesnym średniowieczu ku lat 90. patronuje Rada Eu-
centrum było tam, gdzie był ropy. Projekt zakończył sięsuk-
wladca, książę. Ostrów niewąt- cesem. Szlak dziś dobrze fim
pliwie w określonych momen- kcjonuje, lączącm.in. wielko
tach był takim ośrodkiem albo- polskie dziedzictwo cysterskie: 
wiem tak książę Mieszko I,jak Łekno, Wągrowiec, Ląd, Obrę 
i Bolesław, w końcówce swego z dziedzictwem europejskim. 
życiakróL na pewno tu rezydo- Ale nic to jest najważniejsze. 
wali. Dlatego w ramach obcho- Praca nad szlakiem wiązała się 
dów jubileuszu muzeum, zbadaniaminaukowymi,kon-
23 maja, w rocznicę śmierci ferencjami i publikacjami. To 
Mieszka I na wyspie odprawio- wszystko zostało spopularyzo
ne zostanie uroczyste nabożeń- wane i wzbogaciło wiedzę wie
stwo. Zawsze będę podkreślać: lu lokalnych społeczności o ich 
nie pierwszeństwo, ale wyjąt- historii i korzeniach. Z tym wią-
kowość Ostrowa Lednickiego że się troska o zabytki i duma 
świadczy o jego randze. z tego dziedzictwa. 
Na pewno był bardzo ważnym - Szlak cyst.erski stal się mode-
elementem składowym w sil- lem innych szlaków kulturo
nej strukturze wielu innych do- wych? 
brze rozwiniętych i kooperują- - Na pewno tak. l bardzo do
cych ze sobą wczcsnośrednio- brze sic stało, bo dzięki temu 
wiecznych grodów. Ta dobrze powstają dziś w Polsce kolejne 
zorganizowanasieć,an.iejeden elementy europejskich szla-
gród, stanowiła o sile państwa ków, np. Droga św. Jakuba, 
Mieszka i Bolesława Chrobre- a także polskie odcinki euro-
go. Dla tegionu zatem, dla bu- pejskich szlaków, m.in. np. 
dowania markowych produk- szlak architektury romańskiej, 
łów turystycznych, wykorzy- gotycki i inne. Wszystkie te 
stujących to bogate dziedzic- przedsięwzięcia wzmacniają 
two, wszystkie te zabytki i oś- troskę o zabytki, są ważnym 
rodki powinny być ważne. Cie- uzupełnieniem edukacji szkol-
szymn.ie i motywuje fakt, że sa- nej, sprzyjają rozwojowi tury-
morząd woj wództwawzmac- styki. 
nia te atuty, poprzez inwesty- - No właśnie, skąd u pana, hi
cjc, tworząc m.in. skanseny ar- storyka i archeologa, tyle zain-
cheologicznc i rozbudowując t.eresowania turyscyką? 
wokół nich infrastrukturę tu- - Turystyka ma bardzo ścisły 
rystyczną. związek z historią. Opiera się 
- Czynie powinniśmy zat.em, pr-aktycznie na dwóch podsta-
wykorzystującte spostrzeżenia, wach: na dziedzictwie kulturo-
rozbudować o nowe etapyist- wym i na środowisku natural-
niejącyidobrzewypromowa- nym. Jedno i drugiejestdzie
eyw fulsoe Szlak.Piastowski? dzictwem narodowym. Jedno
- Bezwzględnie tak. Turysty- cześnic w kontekście w pól
ka kulturowa od momentu, czesnegozaintere owaniahi
gdy tworzono ten szlak, bar- st.orią, qgranicwnia programów 
dzo się rozwinęła, a Wiei ko- szkolnych, a tym samym małe
polska ma już do zaoferowa- jącego zainteresowania mio
nia znacznie więcej. Mamy dzieży tą dziedziną wiedzy, tu
pięknyrezprwatarcheologicz- rystyka staje się dla badaczy 
ny na Zawodziu w Kaliszu. szansą, że ich dokonaniazosta-
Piękni jeGrzybowoiGiecz, nąspoeytkowaneispopulary-
trwają prace nad udostąpni - zowanc. Nasze "opowieści" 
niem zabytków Ostrowa Tum- o dziiąjach, dzięki turystyce na
s kiego. W całym r gionicjcst bicr-ająnanowoscnsu iwraca
wiele zabytków romańskich, ją w krąg społecznych zainte
kościolów, klasztorów, dobrze r sowań. Ważne, aby 'my, mo
spopularyzowany zostal szlak glije w sposób atrakcyjny pro
cysterski itd. A wszystkie te pagować. Stąd nowe dyscypli
szlaki · ią łączą. Mogą i powin- ny w turystyce: turystyka kul
ny one stanowić, a zęściowo turowaa w jej ramach m.in. hi
już stanowią,jedną z najlep- storyczna, muzealnaitp. lbzd 
szy h of rt turystycznych cydowan.ie łatwi j zy niż pod
w kraju. Potrzebnajcstimjed- ręcznikowyspo ób przybliża
nak potążna promocja. n ia historii i dziejów kul tury. 
- Miał pan profesor niemały Turystyka kulturowa musi być 
swój udzialw tworzeniu szla- związanajcd11ak z komp len-
ku cysterskiego. tnymi ośrodkami, np. muzea!-
- Tak się złożyło. Wynikało to nymi, któr we właściwy spo-
z bezpośrednich zaintereso- sób wykorzystają wiedzę nau-
wań naukowych i chęci przy- kową w różnych formach ani-
bliżen.ia sp cyfiki tego zakonu macji turystyczn j. 
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Drugie życie 
ostrowskiej synagogi 
14 milionów złotych koszto
wać ma remont zabytkowej 
synagogi w Ostrowie Wiel
kopolskim. Na kwotę tę skła
da się blisko 10 milionów 
złotych z Wielkopolskiego 
Regionalnego Programu 
Operacyjnego i wkład włas
ny miasta. 

Zbudowana w latach 1857 
-1860 św i ątynia służyła 
ostrowskim żydom do wy
buchu drugiej wojny świa
towej. Hitlerowscy okupan
ci przeksztalciliją w maga
zyn. Po wojn ie służyła do 
magazynowania mebli. Sta
nowiąc własność miasta po· 
zostawała przy tym obiek
tem zamkniętym, tylko nie
kiedy udostępnianym pu
bliczności przy okazji wy-
taw, koncertów czy przed
stawień teatralnych. Przed 
kilkoma laty zagościł tam na-

~ 

wet duży festiwal, jakim są 
Kaliskie Spotkania Teatral
ne, choć zaledwie z jednym 
spektaklem i przez jeden 
dzień. 

Posiadając niemałe walo
ry architektoniczne i stano
wiąc świadectwo historii, sy
nagoga od dawna wymagała 
gruntownego remontu, a co 
za tym idzie - pieniędzy. Ale 
nie tylko, bo ważny był rów
nież pomysł na to, w jakim 
charakterze miałaby być wy
korzystywana w przyszłości. 
Władze Ostrowa taki pomysł 
mają. Jak poinformowała nas 
Elżbieta Wolniewicz-Kuku
ła, miejski konserwator za
bytków, synagoga nadal słu
żyła będzie celom kultury, 
tyle że w szerszym niż do
tychczas zakresie i po zakoń
czeniu remontu. 

Władze miasta właśnie 
przystępują do przetargu. Je
śli nic nie stanie na przeszko
dzie, prace rozpoczną się 
w połowie roku. Najpierw 
obejmą dach, elewacje, przy
łącza oraz stolarkę okienną 
i drzwiową. W roku przy
szłym wykonawca ma zająć 
się remontem wnętrz, a na 
rok 2011 planowane są prace 
wykończeniowe i malarskie. 

Ważnym elementem inwe
stycj i będzie renowacja za
bytkowych detali, rzecz jas
na pod okiem konserwatora. 

a parterze budynku powsta
nie sala widowiskowa na 142 
osoby, na piętrze zaś niewiel
ka galeria. W synagodze od
bywać się mają koncerty ka
meralne. Gościnę znajdą tam 
również małe formy teatral
ne i wystawy prac plastycz
nych. KORD 

Leśnicy z nadleśnictw Jastrowie I Płytnica zostall uhonorowani „Orlimi Piórami" 
-wyromlenlaml za działalność na rzecz ochrony przyrody, przyznawanymi przez działa
jący w Śwle~nle Klub Przyrodników. Leśników z Regionalnej Dyrekcji Las6w Pa~ 
stwowych w Pile nag,odzono ,,za wieloletnie, konsekwentne I zakończone pełnym suk
cesem dążenie do kompleksowej ochrony prawnej przyrody doliny rzeki Rurzycy". 
W sąsiedztwie rzeki wytyczono dwa rezerwaty. Pierwszy z nich - ,,Dollna Rurzycy" 
- o powierzchni 554 ha, utworzono w 2005 roku w celu ochrony obszaru rzeki wraz 
z nadrzecznymi bagnami, torfowiskami, źródliskami oraz Jezior Krępsko Średnie, 
Krępsko Górne I Dąb wraz z otaczającym Je drzewostanem. Drugi - ,,Wielkopolska 
Dollna Rurzycy" - o powierzchni ponad 900 ha, powstał w llstopadzle 2008 roku. 
Chroni on rzadkie gatunki roślln, zwierząt I grzybów oraz unikatowy krajobraz, cha
rakteryzujący się urozmaiconą rzeźbą terenu, lasami porastającymi strome zbocza, 
ciągami rynnowych jezior I meandrującą w głębokiej dollnle rzeką. 
Niewielka Rurzyca była Jednym z ulubionych szlaków kajakowych kardynała Karola 
Wojtyły. Nad Jej brzegiem znajduje się dziś kamień upamiętniający pobyt przyszłego 
papieża. MS 

REKLAMA 

Słony zysk 
W Wielkopolsce mogą powstawać centra 
rekreacyjno-turystyczne czynne przez cały rok. 

M iasteczko Uniejów, ki&
dyśw\mjewództwieko
nińskim, teraz w łódz

kim, z Wielkopolskąlączy Włrta, 
piękna historia i bogactwo naru
ralne, które tylko tam jak dotąd 
zdołano wykorzystać. 

Zimowaroigrzewka 

Jest lutowy, nieco mroźny po
ranek. Na parkingu przed unie
jowskimi termami od rana stoi 
rząd aut i kilka szkolnych auto
busów z Kłodawy, Turku, Pod
dębic. Nic dziwnego,jest pełnia 
ferii. Kąpiele na świeżym powie
trzu w podgrzewanych base
nach i solankach to frajda pełną 
gębą. A dziś dodatkowa atrak
cja. Możnazrobićsobiezdjęcie 
w slipkach na tle śniegu. 

Cenywstępu promocyjne
tylko 4,50 za godzinę, ale popo
łudniami, gdy zjeżdżają do Uni&
jowa zamożniejsi klienci z oko
licznych miastiotwieranyjest 
zespólsaunowy,cef\Ybiletówros
nąostoprocenL 

Po 19ipielach można wybrać 
się na „wyżerkę" do restaura
cji obok lub na spacer do pięk
nego parku. Drogę do zabytko
wego ale odnowionego cen
trum miasteczka uatrakcyjnia
ją gorące fontanny i źródełka. 
Dostępny jest kompleks spo!'
towy, gdzie boisko piłkarskie 
ma podgrzewaną murawę. Nad 
rzeką urządzono przystań i wy
pożyczalnię kajaków. Atrakcji 
nie brakuje o każdej porze ro
ku. Dlatego w weekendy trud
no o noclegi w okolicznych pen
ajonatach, na uniejowskim zam
ku i w stylizowanym kasztelu. 

Z rekreacyjf\Ychofertkorzy
stają głównie przyjezdni, ale za
rabia gmina i jej mieszkańcy. Gos
podarzem głównych obiektów 
jest samorządowa spółka Turmy 
Uniejów, największy lokalny pra
codawca. 

Mistrzowie wśród 
benefi.tjentów 

Budowa kompleksu termalno
basenowego z otwartą pływal
nią, niecką solankową, zaple
czem i saunami pochłonęła bli
sko 9 mln zł. Prawie połowę, bo 
4,4 mln zł stanowiły pieniądze 
Unii Europej kiej. Gm.inaot:rzy
rnalaje w ramach łódzkiego Zin
tegrowanego Programu Opera
cyj ny Rozwoju Regionalnego 
(ZPORR) na lata 2004-2006. 
W drugim etapie przedsięwzi~ 

1 cia, kosztem ponad 3 mln zł wy-

budowano zespól gastronomicz
ny, z czego znowu połowę sfi
nansowano w ramach ZPORR. 

W sumie, w ramach progra
mów na lata 2004-2006, zreali
wwano tam osiem projektów. Ib
wstaly nowewodociągi, instala
cje sanitarne, wyremontowano 
ulice i rynek. Zrewitalizowano 
zęspól pa1arowo-prukow uzbro
jono8,5ha terenu pod działalność 
rek:reacy,jną, turystyczną i leczni
czą, powstał kompleks edukaC,Y.j
no-turystycznyzzapleczem ho
telowym w.rrtośćwszystkichin
westycji (27 mln zł) prawie dwu
krotnie przekroczyła roczny bu
dżet gminy. Tym samym Unie
jówwszedl do ekskluzywnego 
grona polskich samorządów, któ
re nąilepiej wykorzystały pomoc 
unijną, a burmistrz Józef Kacz
marek otrzymał w styczniu od 
premieraDonalda Tuska specjal
ną nagrodę. Środków własnych 
i kredytów zaangażowano pro
porcjonalnie niewiele - około 
4 mln zł Resztę tzw. wkładu finan
sowego uzupełniały montaże fi
nansowez uwzględnieniem min. 
dotacji z funduszy ochrony śro
dowiska i Ministerstwa Sportu. 

Są apetyty na kolejną pomoc 
mujną. Jest wizja nowych obiek
tów, w tym basenu krytego i za
kładów leczniczych. Marzeniem 
burmistrza Kaczmarka jest, aby 
w miasteczku rezydowała jedna 
zdruzyn, ucz.estnikówpilkarskich 
mistrzostw Europy2012. Do tego 
czasu ma też powstać czterog
wiazdkowy hotel. Zgaszają się in
westorzy. 

Skarb w kaloryferze 

Czym jest uniejowska solanka, 
największy skarb Uniejowa?Od
krytojąprzypadkm,mwroku 1978 
podczas poszukiwań ropyi gazu. 
Zalega na głębokości niespełna 
2 km. \\yplywa na powierzchnię 
pod ciśnieniem kilku atmosfer. 
Ma niezlewlaściwości termiczne 
(68 stopni Celsjusza) i zawiera 
kombinację wysoko cenionych 
przez balneologów minerałów, 
prz,ydatn.}m m.in w leczeniu cho
rób płuc, skóry i w reumatologii. 
Ale to nie opinie naukowców i!&
karzy zadecydowały o eksploa
tatji uniejowskich źródeł, lecz po
mysłowość i upór samorządow
ców. Wiatach 90. Uniejówwy
mieml. Ben'Obocie siWtlo 20 pro-

nL Młodzi ludzie stąd uciekali. 
Projektami wykorzystania term 
nikt ię nie interesował, dopóki 
prezesem Wojewódzkjego Fun
dUSlU Ochrof\Y rodowiskawl.o-

dzi nie został uniejowianin Ma
rek Kubiak. Wl999 r. gmina wraz 
z funduszem zawiązała spółkę 
z o.o. pod nazwą Geotermia Unie
jów. Wkrótce woda zgłębi ziemi 
zaczęlaogrzewaćniemalpolowę 
miasteczka. Dzisiaj ciepłownia 
dysponuje mocą 5,6 MW; co poz
wala ogrzewać i zaopatrywać 
w ciepią wodę 26 obiektów pu
blicmych i 160 domków jednoro
dzinnych. Mimo iżwmroźnedni 
trzebadodatkowodogrzewaćsieć 
kotlarni olejowymi, oszczędno
ści energii są spore, a przedsięw
zięcie rentowne. Dodatkowym 
arutemUniajowawuzdrowisko
wych aspiracjach jest malejąca 
dzięki temu emisja zanieczysz
czeń powietrza i gazów. Kolejny 
projekt to budowa elektrowni hy
brydowej wytwarzającej prąd 
z ciepła odpadowego. 

Szansa dla Wielkopolski 

Zróżnicowane możliwości wy
korzystania energii geotermal
nej występują niemal na poło
wie obszarów Wielkopolski od 
Międzychodu po Kolo. Z cha
rakterystyką tych zasobów, 
pr-z;ygotowaną przez Wojewódz
kie Biuró Planowania Prze
strzennego, zapoznali się nio
dawno radni sejmiku, zastana
wiając się nad sposobami wy
korzysl ani a alternatywnych 
żródel energii w regionie. Po
dobne do uniejowskich źródła 
odkryto we wschodnich powia
tach regionu, m.in. w okolicach 
Kola, Konina, Ślesina i Wilczy
na. W latach 90. władze Kola 
miały nawet szanse na budowę 
geotermii za pieniądze Banku 
Swiatowego, ale zabrakło ko
niecznrąj wówczas odwagi i de
terminacji. 

Najbliższy rekreacyjnego 
i leczniczego wykorzystania go
rących wód, poza Termami Mal
tańskimi w Poznaniu.jest teraz 
Ślesin. Choć miejscowy samo
rząd nie kwapi się z angażowa
niem w to własnych środków, to 
oferuje tereny pod inwestycje, 
a tw:yst;yczna infrastrukturagmi-
1'\Y, sąsiedztwo szlaków wodnych 
i odwiedzanego przez setki tysię-

. cy pielgrzymów sanktuarium 
w Licheniu, aż prosi się o inwe
stora. Dlatego ślesinianom marzy 
się kompl k większy niż w 
Uniejowi . Choć nakłady tr7 ba 
liczyć w cizi siątkach milionów 
11otych, w gronie zainteresowa
nych jest lokalne przedsiębio,~ 
stwo twystyczne "Wityng". 

lzyszaitlJaloszyński 
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temat monitora 

Czy Wielkopolska odczuwa echa światowego tąpnięcia? W jaki sposób województwo poradzi sobie z problemami? 

Artur Boiński 

W
samorządzie woje
wództwa politycy 
zarówno koalicji 

rządzącej,jak i opozycjijed
nym głosem mówią, że nie 
warto straszyć apokaliptycz
nymi wizjami zapaści ekono
micznej. 

-1b zaledwie spowolnienie 
gospodarcze, ewentualnie za
grożenie potencjalnym kryzy
sem. Ci, co mówią o kryzysie 
u nas, niech spojrzą na 
sytuację Ukrainy albo przy
pomną sobie to, co działo się 
w Polsce na początku lat 90. 
- przekonuje wicemarszałek 
Leszek Wąjtasiak. 

cję wielkopolskiego rynku pra
cy (szczegóły- na infografice). 
Bezrobotnych przybywa. Co 
prawda także w poprzed
nich latach styczeń był 
pod tym względem go~ 
szyodgrudnia,jednak 
stopa bezrobocia nie 
podnosił a się tak 
znacząco. 

Wciąż jednak 

Motostop 

Problemy skutkujące czaso
wym wstrzymywaniem 

ścią", w którym ustalono, że 
spółka nie ~dzie zwalniać pra
cowników zatrudnionych na 
stale oraz nie będzie ingerować 
w place zasadnicze. Natomiast 

z większością 
pracowników 
z agencji pracy 
tymczasowej 
nie przedłużono 
umów. 

A trzeba pa
miętać, że kłopo
ty takich gigan
tów jak Volkswa
gen nie dotyczą 
tylko ich samych. 
Według szacun-
ków sam VW Po
znań oraz wszy
scy pracujący na 

jego rzecz koope
ranci, to, bagatela, 
jakieś 17 tysięcy 
miejsc pracy! 

-w &ytuacjachkryzysowych 
ważna jest też psychologia -
przyznaje Zbigniew Czerwiń
ski, szef sejmikowego klubu PiS, 
przewodniczący Komisji Budre
towej. - Powinniśmy więc wy
syłać jako województwo komu
nika~ że po pierwsze nie zamie
rzamy ograniczać działalności 
inwestycyjnej, a po drugie, że 
marny pieniądze. Budżet woje
wództwa jest w znacznie lepszej 
kondycji od budżetu państwa! 

(to sytuacja nie
zmiennaodkwiet
nia 2007 roku!) wo
jewództwo wielko
polskie może się po
chwal ić najniższą 
stopą bezrobocia 
w całym kraju. Mi
mo jej wzrostu,jest 
ona niższa niż 
w styczniu ubiegłego 
roku. Wciąż można 
znaleźć przykłady 
firm, które planują 
zwiększać zatrudnie
nie.jak też takich, kUr 
re realizują lub planu
ją inwestycje w Wielko
polsce. 

Budżet województwa 
Jut odczuwa mniejsze 
wpływy z podatku CIT. 

W tej sytuacji nie 
dziwi, że marszałek 
Marek Woźniak pod

czas ostatniej sesji uni-

- Problemem dla naszych 
przedsiębiorców jest zawęże
nie rynków zbytu, ale ich sytu
acja nie jest takzłajaknazacho
dzie Europy- ocenia Beata Ło
zińska, dyrektor Departamen
tu Gospodarki UMWW 

Stoparośnie 

Trudno być calkowicic spokoj
nym, gdy spojrzy się na sytua-

Z drugiej strony, trzeba 
wziąć pod uwagę, że w grud
ni u do powiatowych urzędów 
pracy w regionie zgłoszono za
miary zwolnień grupowych 
2518 pracowników, w styczniu 
-1834. Z tych zapowiedzi wy
nika, że najbardziej obecna sy
tuacja gospodarcza uderzyła 
w branże: mot.oiyz.acyjną, meb
larską, odzieżową, budowlaną. 
W niektórych powiatach i gmi
nach duże zwolnienia ozna.C'z.a
ją dramatyczne pogorszenie 
sytuacji na lokalnym rynku 
pracy. 

E_rof. _Alfred Jane, kierownik 
Katedry Bankowości, \\ydzial 
Ekonomii Uniwersytetu Eko
nomicznego w Pomaniu: 

- Jeszcie kilka tygodni te
mu skłonny bylem uwai.ać, ie 
żadnych poważniej szych 
symptomów kryzy. u wokół 
nas - w ostoi wielkopolskiej 
przcdsicbiorczości , solidno
śd. niewysokiego bezrobt1cia, 
etc. - nic widać. Ale w mmach 
mojego wykładu zapytałem 

ponadstuosobową grupę studentów o wypowied ź na te
mat kr,vzysu: j st, czy nic jest widoczny wokół nich, w ich 
rodzinach. w ich 1niejscowościach ... Przez kilka dni nad
chodziły maile. Okazały s ię zdumiewaj ąco podobne w 
swojej treści: w ponad 90 procentach odpowiedzi pojawi
~Y s ię przykłady rodziców, bliskich krewnych, przyjaciół , 
sąsi adów, którzy str',lCili pracę, przeszli na inny rodzaj 
umowy z pracodawcą, zostali przymusowo urlopowani, 
nie otrzymali podwyżek zapowiedzianych na święta lub 
na konie(' 2008. itp. itd. Chyba nic mu. zę dosadn iPj ko
mentować ... 

Mimo to, trudno uznać jednak, że powyższe zjawiska 
mają wpływ na system bankowy w wymiar-t e mgionalnym. 
Praktycznie nie mamy już u nas central banków (wyjątek 
potwierdza regułę), a zatt•m to, co dzi(ti e si ę w cmtralach 
w Warszawie (l'zy na p17_,ykJad we Wroclawiu) dotyczy ban
ków i ich placówek w całym krąju, nie tylko w Wielkopol
sce. Na szczęście, przynajmniej według stanu na koniec lu· 
tego 2009, banki w Pol co funkcjonują bez takkh poważ
nicJszyeh perturbacji, których skutki hyłyhy fatalne dla 
kli <'ntów, w tym - dla klientów w naszym regionie. Najpo
ważnilti zy ymptom kryzy u - to ogrnniczPnic dostępu 
do kredytów. Tutaj, w skali regionalnej, należałoby zrobić 
coś wir;c, •j niż w zwykłych okoli ·znoś('i11d1, by ow ogra
nicz ·nic zh •odz1ć. 'lilkim rozwiązaniem n11Jgloby być: wpro
W-<1dz1·ni •<lo<latkowyd1 wehik11Jów(instytucjii instmmcn
tów) umożlh i ających finan owanie, 1111 przykład mikro
przedsięhiorczości , ze środków unijnych. 

lub ograniczaniem produkcji 
mają najwięksi producenc~jak 
Bridgestone czy Volkswagen. 

W poznańskiej fabryce nie
mieckiego potentata motory
zacyjnego maszyny na kilka dni 
zatrzymywane sąjuż od listo
pada. Jak informuje rzecznik 
fabryki Piotr Danielewicz, w lu
tym (2-4 i 26-27; za przerwę 
w dniach 23-25 lutego płaci frr
ma) pracownicy wykorzystali 
zaległe urlopy, albo będą odpra
cowywać te dni. 30 stycznia VW 
Poznań podpisał porozumie
nie z zak ładową „Solidarno-

jnego Komitetu Regio
nów przyjął zaproszenie do 
udziału w grupie, której zada
niem będzfo przeciwdziałanie 
skutkom kryzysu w europej
skim przemyśle motoryzacyj
nym. - Chcemy wspólnie od
powiedzieć sobie na pytania, 
jak kryzys w tej branży wpły
wa na regiony i jakie inicjatywy 
zaradcze możemy podjąć . 
Wstępnie wskazano kilka unij
nych funduszy, w ramach któ
rych taka pomoc mogłaby być 
realizowana - mówi Marek 
Woźniak. - Ze swej strony de
klaruję, że będę u trzymywał 

prof. Józef Orczyk. kierownik 
Katedry Pracy i Polityki s 
łec2Jlej, ~El.!onomii ~ 
wersytetu Ekonomicznego w 
Poznaniu: 

- Symptomy trudnoś ci 
gospodarczych w odniesie
niu do nit'któryth grup pr-.zcd
siębiorstw lały się widoczne 
już w październiku 2008 ro
ku. Spowodował je spadek po
pytu na niektóre wytwory. 
Szczególnie odczuły go finny 

produkujące na eksport. Istotne ograniczenia nastąpiły 
też w budownictwie, którego dynamika rozwoju była osta
tnio, w porównaniu z innymi regionami, wysoka. Spadek 
i ograniczenie produkcji wyraziły się zawieszeniem pro· 
dukcji, zwiększeniem lic-zby zwolnień, a w konsekwencji 
dopl'owadzily do wzrostu bezrobocia. Nie tcty, nadal nie
pokoi fakt dużego ;,1·6żnicowania skali bezrobocia w wo
jewództwie. 

W przypadku Wielkopolski istotny jest fakt, że wojewódz
two to ma najwyi zy od elek ludności pracującej w sckto
l"lC prywatnym w kraju. Sektor ten jest uzależniony mocno 
ud kredytów i jakkolwiek sytuacja w tym zakresie nic jest w 
Wielkopolsce zła. to jednak trudno ci w zakresie finansowa
nia działalności odczuło sporo przedsiębiorsl w. Wyraziło 
się to ogrunkzaniem zatrudnienia tzw. pe1yfcl)jnych grup 
1.atmdnionych. Nic poprawia sytuacji zwiększenie powro
tu pmeowników z ,11grarl.icy. 

W tej sytua('.ji konieczne st:1je się zwięk! zenie inwcstylji 
w kapitał ludzki, szukanie możliwości zwięk.vcnia zatnul
nienia niep In ego, które 10 oficjalny 111kres w ostatnich la
tach s ię Z1m1i !;'.j zyl. ,Jest to zwią,1me zogmni<~1.anicm szarej 
strefy. M it>jsca pmcy powinny znajdować się prwdc wszyst · 
kim w sferte u ług. Należ,y łączyć nnianę kwalitikacj~ nasta
wienia do prne,v w u ługach. z l<:psz,ym wykor.eystanil'm środ
k6, unij1w ·h - warunkicmJ • tj1,'<.ln k istotna popmwa w 
zakresie u pro 1.czcnia pmccduri foml'llno ci. Rozwqj nie
których cktorów usług. na prz kład pamm dycznych dla 
lud,d starszych, wydaje si ę I.u hardzo celowy. 

kontakt z branżą motoryzacyj
ną w Wielkopolsce i z fachow
cami z Unjwersytetu Ekono
micznego. 

CIT się kurczy 

Co ograniczanie zatrudnienia 
i produkcji oznacza dla budże
tów samorządów? .. 

- Mniejsza liczba pracowni
ków to rnnjejsze wpłyWy z ty
tułu podatku dochodowego od 
osób fizycznych PIT, niższe do
chody firm zaś to niż5ze podat
ki od osób prawnych CIT. Poza 
tym nie bez znaczenia pozosta
je również kwestia możliwości 
płacenia podatków lokalnych 
- przypomina prof. Jerzy Ba
biak z Zakładu Polityki Społecz
nej i Ekonomicznej Wydziału 
Nauk Politycznych i Dzienni
karstwa UAM. 

O zagrożeniach dla budże
tu województwa i możliwych 
środkach zaradczych dyskuto
wano podczas lutowego posie
dzenia Komisj i Budże towej 
wielkopolskiego sejmiku. 

Jak wynika z informacji 
przedstawionej przez skarbnik 
województwa Elżbietę Kuzdro
Lubińską, tylko dlatego, że bu
dżet województwa został zapla
nowanymnicj optymistycznie 
niż oficjalne prognozy Mini
sterstwa Finansów, udało się 
uzyskać w 2008 roku dochody 
z PIT na poziomie 105,58 proc., 
a z CIT - 101,31 proc. planowa
nych wpływów. Wpływy z CIT 
w Wielkopolsce w 2008 roku 
by ły mniejsze o 34,4 mln zł, 
w porównaniu z rokiem 2007. 

. W styczniu 2009 z tytułu CIT 

do wojewódzkiej kasy wpłynę
ło z kolei o 3,2młn zł mniej niż 
przed rokiem. 

Tymczasem to właśnie do
chody z podatku od przedsię
biorstw stanowią najistotniej
szą część budżetu wojewódz
twa Jasnewięcjest., żejeśli obec
ny trend w gospodarce nagle się 
nie zmieni, w wielkopolskiej ka
sie, mimo znówznacznie ostroż
niejszych od rządowych rachub, 
może pojawić się dziura. Jak się 
na to przygotować? 

W poprzednich latach nad
wyżka budżetowa: była z regu
ły dzielona na dodatkowe inwe
stycje. Niemal pewne jest, że 
tym razem 50-60 mln zł, które 
zostały z u biegłego roku, pójdą 
na pokrycie przewidywanego 
deficytu. To jednak, przy dal
szym złym rozwoju sytuacji, 
może nie wystarczyć. Tym b~ 
dziej że województwo nie po
winno teraz zbytnio si<; zadłu
żać, bo w kolejnych latach cze
ka je kumulacja wydatków 
związanych z wkładem włas
nym do projektów finansowa
nych z funduszy UE. 

- Popatrzmy,jak na kryzys 
przygot.owująsię dobre firmy ... 
Bo to nie sztuka na ~ońcu „zwi
nąć" interes i ogłosić upadłość 
- mówiła radnym ElżbietaKu
zdro-Lubińska. - Powinniśmy 
mieć przygotowany katalog 
ewentualnych oszczędności, 
by,jeśli sytuacja stanie się rze
czywiście zła, nie tracić czasu 
na ich szukanie. 

- Powinniśmy dać sygnały 
do podległych nam instytucji, 
by przeanalizowały swoje 
wydatki. Potrzebna jest też in-

prof.Jerzy Babiak.kierownik 
Zakładu Polityki Społecznej 
iEkonomicmej. ~Nauk 
Polil;yc:'zI\ycll i Dziennikarstwa 
Uniwersytetu im.Adama Mic
kiewicza: 

- Spowolnienie grn,'J'X)C1arcz.c 
dotknęło i nadal docyka{: będzie 
wszystkich, choć w JUŻJzym stop
niu. Nie ma wątpliwości, i.c ude
rzyło również I\Jznańicalc wo
jewództwo. Ogr,ulic:zone zamó
wicniasprawiąjq, 7.C w zasadzie 

wc~t.kich br.tni.ach następtge spadek produkcji, oo w związ
ku z roimącymi w cfck<.ic koszt,'Uni prucyprzycz:ynia i.i Q do zwol
nień. Wielkopolskie W'Zędy pracy infonnują. że pm~ stmcić 
może około 5 tysi1,1c.y Wielkopolan. Dotyc;,;yć to bQdtJc zwlasz
C7Jl bl"'cll1Ż.Y odzieżowej i motoryz.a~v,jncj. Pmduccnt sprzęgi cl 
i hamulców FUMO z O trzeszowaz plllilowunych do zwolnie
nia 1500 pracowników po negoqjacjach zwalll.ia2/3 zatruclnio
nyt:h. Fim\y, t.ik.iejak PROSNA z Kali'lzat"I.Y Romeo w Zbąszy
niu, które szyły dla renomow·anych wchodrlich marek, zwal
niają po :300-400 osób. Europc(isldc Konso)'(jum Kolejowe• W,1-
gon w Ostrowie Wlkp. przewidujedo:twolnicniaokolo400 
osób. Fabryka Vi,lkswagena w lt,znaniu i lakiernia w Antonin
Im równi, •ż mają poważne kłopoty. P..i.radoksalnic br-anżc i fil'
my, któmsumowily o sile rc.,gionu, stały sic; dtJli pierwszymi ofia· 
rami spowolnienia gospodarczego. Silne pow1v.a1liaf,10spodal'
ki widkopolskiąj z krajami Europy Za!:hodnicj, zwłaszcza zNiem
c:ami, w obliC'.lll gl<;bokfogo loyzysu w tych krajach będą dzia
łały niekor,_vstnil• na podstawowe wielkości l'konomicznc. 

Rosm1t'<~ lxmobcx:ic udcna nic tylko w JX>SZC'/l'!,.'Ólnc rodzi
ny i ich aktywnośl· konsumpcyjną. Obok spadku konsumpt.ji 
istotnym efektem spadi\jąC'ego zatrudnienia l>Qdąmni jsze 
wpływy „ tytułu podatków. zan',wno dla budżetu ccntralnq,'O, 
jak i dla hud:i.ctów samorządowych. 

Należy jednak 1.aznac:zy(~ że pod~taw,v wir>lkopolskicj 
gospodarki są sihw, a smnorządy powmny Zl'obić wsz.y. tko. 
hv inwl' ·tować w dziedziny pozwalające wykcwzystać url.ij ne śmdki, których prz,v obecnym kursie zJote!!ll jest rzeczy
wiście dużo. 

+ 

PO 
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Powrót 
powstańca 

W Pleszewie na cmentarzu 
przy ul. Kaliskiej złożono 7 lu
tego prochy śp. płk. dypl. Lud
wika Bociańskiego (1892-1970). 

Radość przez Izy 
Był uczestnikiem Powstania 

Wielkopolskiego. Podczas I woj

Wyznaczone w 1919 roku granice Rzeczypospolitej objęły prawie całą Wielkopolskę . 

Wiele polskich wsi i domostw nie wróciło jednak do macierzy. 
ny światowej walczył w armii 
niemieckiej. Wlistopadzie 1918 
roku kierował przejęciem wła
dzy w Pleszewie. Brał udział 
wwojnie polsko-bolszewickiej. 
Od 1922 roku kolejno był szefem 
Wydziału Operacyjnego "Za
chód" w Ścisłej Radzie Wojen
n ej oraz szefem wywiadu 
w Sztabie Generalnym. W la
tach 1930-1934 był komendan
tem Szkoły Podchorążych Pie
chotyw Komorowie. Wl935 ro

M isjaaliancka w marcu 
1919 roku wyznaczyła 
linię rozejmu pomię

dzy pozycjami powstańców 
wielkopolskich a oddziałami 
niemieckimi na zachód od Wol
sztyna w dawnym powiecie ba
bimojskim. Kilka miesięcy póź
niej na mocy traktatu wersal
skiego z 28 czerwca w tym sa
mym miejscu wyznaczono gra
nicę II Rzeczypospolitej. 

ku został wojewodą wileńskim. 
22maja1939rokuBociański · Wogniuwalk 
otrzymał stanowisko wojewo
dy poznańskiego. W momencie Na terenie obecnej gminy Sie
wybuchu wojny został naczel- dlec, w powiecie wolsztyńskim, 
nym kwatermistrzem rządu. linię demarkacyjną wytyczo-
17wrześnial939 rokuna moście no pomiędzymiejscowościa
granicznym na Czeremoszu od- mi Kopanica i Kargowa, o któ
dzielającym Polskę od Rumu- re jeszcze w lutym 1919 roku to
nil wszedł w konflikt z marszal- czyły się zacięte walki. Zajęcie 
kiem Edwardem Rydzem- tych miasteczek i Babimostu 
Śmigłym. Bociański, sprzeci- miało utorować marsz dużych 
wiając się decyzji przekrocze- ugrupowań powstańczych 
nia granicy, dokonał nieudanej z Wolsztyna w ki(:lrunku Zbą
próby samobójczej. Ciężko ran- szynia Połączone oddziały po
ny został przewieziony do Ru- wstań cze zdobyły Kopanicę 
munii, tam został internowany. 11 stycznia 25 stycznia miejsco
Po okresie intemowania walczyl we drużynywspierane przez 
w szeregach Polskich Sil Zbroj- oddziały z Wolsztyna i Wieli
nych na Zachodzie. W1947 za- chowa dotarły do Kargowy. 
mieszkał w Anglii. 30 stycznia rozpoczęły się za-

Zasłużonego powstańca, żarte wałki o Babimost. Ale na 
oficera i polityka na cm enta- początku lutego wzmocnione 
rzu w Pleszewie żegnała rodzi- siły niemieckie przystąpiły 
na, przedstawiciele władz wo- do kontrofensywy. Potężne si
jewódzkich i samorządowych, łypiechoty, kawalerii i artyle- i 
kombatanci, harcerze, miesz- ril niemieckiej wypierały po- ~ 
kańcy i młodzież. W cerem o· wstańców z dotychczasowych ~ 
n ii wzięła udział kompania pozycji, którzyll lutego, zdzie- ~ 
wojskowa z Jarocina oraz siątkowani, pod huragano- ~ 
Orkiestra Reprezenta- ~ wr~i:, wym ogniem artylerii ~ 
cyjna Sil Powietrz- f.Y.. '-'to-A wycofalisiędoKopa- 1c: 
nych z Poznania. RJ &re i nicy. Przed ścigający- ~ 

Most na kanale Obry w Kopanicy w czasie Powstania Wlelkopolskiego. 

nia dwie młodsze siostry 
17-letnią Annę i 12-letnią Zo
fię. Dziewczyny dla niepoz
naki wyposażone - jak do sia
nokosów - w grabie i chusty, 
podeszły do polskiego poste
runku. Wtedypadlywichkie
runku strzały. Miody, niedo
świadczony żołnierz śmier
telnie ranił Annę. Jej ojciec 
i krewni byli żołnierzami ko
panickiej drużyny powstań
czej, a rodzina Sehwolów wie
lokrotnie pomagała polskie
mu wojsku. Pogrzeb Ani był 
więc wielką manifestacją pa
trio tyczną. Pochowano ją 
obok powstańczych mogił 
w asyście wojska i orkiestry. 

\Vi-w-atyimilczenie 

W kronikach gminy Siedlec 
odnajdujemy pełny spis żoł
nierzy kopa nicki ej drużyny 
powstańczej . Blisko jedna 
trzecia z 59 nazwisk to miesz
kańcy Kargowej. Gdy po za
warciu rozejmu wytyczono 
nowe granice, ich domy i ro
dziny znalazły się po stronie 
niemieckiej. Wielu powstań
ców z Kargowej w rodzinne 
strony nigdy nie powróciło. 
Idąc do powstania, nie spo
dziewali się, że po raz ostatni 
przekraczają rodzinne progi. 
Nie powrócili polegli i ci, któ
rych zmusiła do tego groźba 
nieuniknionych represji nie· 
mieckich. 

o tll mi obrońców Kargo- f2 
~ S wy oddziałami nie- Przyczółek nad północnym kanałem Obry w czasie walk powstańczych. 

Na mocy traktatu wersal
skiego z 28 czerwca między
narodowa komisja delimita
cyjna przystąpiła do wyzna
czania granic II Rzeczypos
politej. Jej obrady, odbywają
ce się w pałacu Mielżyńskich 
w Chobienicach, często prze
rywały manifestacje, w czasie 
których śpiewano pieśni na
rodowe, wznoszono patrio
tyczne hasła. Tak było w każ
dym miejscu pobytu alian
ckich wojskowych i urzęd ni
ków. Ale ostateczne decyzje 
komisji „wywoływały SW'rea
listyczną atmosferę, powodu
jąc, że część przybyłych wi
watowała, tańczyła i śpiewa
ła, a część, pochodząca zza de
limitowanej granicy, stała mil
cząco, mając niekiedy Izy 
w oczach" - czytamy w kro
nice gminy Siedlec. 

o.,._ cf mieckimi miasteczko Obywatel 
i filantrop 2009 nad Obrą bohatersko 

broniłam.in. drużyna 

Tablica poświęcona pamię
ci Bolesława Kasprowicza, ho
norowego obywatela Gniez
na, powstańca wielkopolskie
go, przedsiębiorcy i filantro
pa, została uroczyście odsło
nięta i poświęcona 15 stycznia 
na dawnym budynku rodziny 
Kasprowiczów, przy ul. Bole
sława Chrobrego 3 (obecnie 
Hotel Pietrak). Honorowymi 
gośćmi uroczystości były wnu
czki Bolesława Kasprowicza: 
Halina Dymińska i Jolanta Ku
charska. Ceremonię poprze
dziła msza św. w kościele far
nym i przemarsz z udziałem 
przedstawicieli władz samo
rządowych, kombatanów 
i młodzieży oraz mieszkań
ców miasta. 

Bolesław Kasprowicz (1859 
-1943) założył wGnieźnie Fa
brykę Wódek i Likierów, która 
na począlku XX stulecia, obok 
poznańskich fabryk Cegielskie
go iKantorowicza, należała do 

1 
największych eksporterów 
wWielkopolsce. Kasprowicz 
był rzetelnym pracodawcą 
i uczestnicryl aktywnie wży
ciu publicznym. Organizował 
przygotowania do powstania 
wielkopolskiego. Był także za- I 
łożycielem i fundatorem gim
nazjum żeiiskiego wGnie:źnie. 
radnym, członkiem magistra
tu, aod 1935 r honomwym oby
watelem miasta. 

RJ 

kopanicka pod dowództwem 
sierżanta Wawrzyna Szwaby. 
Przyczółki mostowe w Chobie
nicach i Grójcu Wielkim prze
chodziły z rąk do rąk, a o ofiar
ności polskich obrońców za
świadczają dziś liczne mogiły 
na miejscowym cmentarzu. 

Najkrwawsze boje toczyły 
się o przyczółek w Grójcu Wiel
kim. Powstańcy zaatakowali 
pozycje niemieckie od półno
cy - przez most w Nowej Wsi 
i od południa - przez zamarz
nięte Jezioro Chobienieckie. 
Ten plan pokrzyżowało przy
bycie posiłków niemieckich 
z Babimostu. Polska kompania 
atakująca od północy znalazła 
się w okrążeniu. Z odsieczą po
spieszył jej oddział ppor. Mal
lenbroka. On sam, ciężko ran
ny, ostrzeliwał z karabinu ma
szynowego Niemców przekra
czających Obrę. Trafiony ko
lejnym poci~kiem, poległ na 
posterunku. Zołnierze otoczo
n ego oddziału bronili się do 
ostatka, a ich dowódca, por. Ed
mund Krauze, nie chcąc dostać 
się do niewoli, odebrał sobie 
życie strzałem z pistoletu. 

Bez pardonu 

Pierwsze porozumienie o za
wie, zeniu broni na tym odcin
ku frontu miało obowiązywać 
już 16 lutego. Ale było często 
łamane różnymi zatargami 
i potyczkami przez obydwie 

strony. Powody takich reakcji 
ze strony polskiej odsłaniają 
relacje powstańcze publikowa
ne przez wolsztyńskie Towa
rzystwo Pamięci Powstania 
Wielkopolskiego. Na przykład 
polski oddział stacjonujący 
w Jażyńcu przekroczył linię 
rozejmu pod koniec lutego. 
W Nowym Jaromierzu, po 
stronie przeciwnika powstań
cy zatrzymali kilku tamtej
szych Niemców i uprowadzili 
ich w charakterze zakładni
ków. Byfa to reakcja na aresz
towanie w tej samej wsi kilku 
mieszkających lam Polaków. 

Niemcy bezpardonowo ob
chodzili się z wziętymi do nie
woli powstańcami, a mieszkań
cy zajmowanych miejscowo
ści za sprzyjanie powstańcom 
byli surowo karani. W pier
wszym dniu walk o Kopanicę 
polscy zwiadowcy, którzy zmu
szeni byli podać się przeciw
nikowi pod Jażyńcem, zostali 
przez niemieckich kolon.istów 
pobici kijami, a jednego z nich 
zarąbano siekierą. W Kargo
wej, Zbąszyniu, aby zapobiec 
organizowaniu się Polaków, na 
porządku dziennym były 
aresztowania, internowanie 
zdolnych do noszenia broni 
mężczyzn lub branie zakład
ników. 

Po zdobyciu Wolsztyna 
Niemcy z.aµlanowali wysadze
nie kwatery powstańczego do
wództwa w mieście. która mąj
dowala się w budynku poczty. 
Inicjatorem zamachu był rot-

mistrz von Menztel, interno
wany wcześniej wraz z innymi 
niemieckimi mieszkaf1cami 
Wolsztyna w odwecie za uwię
zienie Polaków w Zbąszyniu. 
Po kilku dniach zwolniono rot
mistrza po daniu oficerskiego 
słowa honoru, że nie będzie 
uczestniczył w walkach. Sło
wa nie dotrzymał. Był na tere
nach kontrolowanych przez 
wojsko niemieckie motorem 
represji Polaków sprzyjających 
powstańcom i podejrzanych 
o udział w walkach. Rozpoczę
ły się aresztowania. Sądy po
lowe wydały kilka wyroków 
śmierci. Jednym ze skazanych 
był Polak o nazwisku Jarzyna. 
Mentzel obiecał jego czterna
stoletniemu synowi, że daru
je życie ojcu,jeśli chlopiecdo
starczy do Wolsztyna paczkę 
z dynamitem i zdetonuje ją we
dług instrukcji w powsta(1czej 
kwaterze. Do tragedi.i nie do
szło, bo chłopiec zdradził 
okrutny plan swemu starsze
mu bratu. 

Pokój i śmierć 

Ale - jak opowiadali kronika
rzom powstania starsi miesz
kańe,y Kopanicy- nie brakowa
ło leż przykładów wzajemnej 
życzliwości i so lidarności 
w' ró<l sąsiadów obu nac;ji. Po 
obu sll'Onach frontu lorzylo się 
życi e. Ludzie chcieli uprawiać 
pola, odwiedzać bliski hi są
siadów, troszczyli się o siebie, 
o swój dobytek i domostwa. 

W maju 1919 roku do domu 
Sewholóww Nowym Jaromie
rzu zapukał lekarz wojskowy 
polskiego pochodzen ia Lute
ilman. Chciał się przedostać 
na polską stronę, gdzie prze
bywał jego chory ojciec. Wero
nika Sewhol zleciła najstarszej 
córce Marcie, aby ta przepro
wadziła lekarza do posterun
ku powstańczego w Jażyńcu. 

Przeprawa zakończyła się 
szczęśliwie,jednakże z powo
du wieczornej pory Marta po
stanowiła wrócić do domu na
stępnego dnia. Zaniepokojo
na nieobecnością córki mat
ka, wysiała najej poszukiwa-

90 lat temu nad Obrą 

Ąyszard Jałoszyński 

13 lutego w Kopanicy w 90. rocznicę tamtych wydarze(1 
spotkali się mieszka(icy gminy Siedlec. Na pow tańczych 
mogiłach złożono wiązanki kwiatów, ob~k stanęły warty 
honorowe. Gościom i mlodzieey pokaz.ano w szkole inscenb.ację 
ataku na posterunek niemiecki przygotowaną pod kierunkiem 
Macieja Myczki. Podsumowano konkursy wiedzy historycznej 
dla uczniów. 

O dokumentację historyczną i dokładną rekonstrukcję 
przebiegu powstańczych walk dba Towarzystwo Pamięci 
Powstania Wielkopolskiego powiatu wolsztyńskiego, którego 
prezesem jest Zbigniew Kowalewski. Aktywnie wspólpmcują 
z nim nauc;,yciele historii z mi~jscowych szkól m.in. Dariusz 
Poszwii1ski, Antoni Fornalski, Waldemar Wareiarek -
wspólauto1·zy rzetelnych, bogato ilustrowanych opracowań 
publikowanych na slronachint.ernetowych powiatu. O przebiegu 
walk powsta1kzych w Wol ztynie i na tc1 ll:\C'h nadobrt.a1bkich 
opowiadąją liczne publikacje wyda11e z inic;jatywylbwarrystwa 
i lokalnych samorządów, wśród nich książka z tekstami 
„Powsl~nie Wielkopol. kie na Zil'mi Wolsztyiiskiej" Huuerta 
Rokoszcwskiego oraz ,,Bo wolność krzyżami sic mierzy ... " 
Ka7j mil'r:t.a Żurka. 
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Spiewająco· i z humorem 
Co grać i dla kogo? - to nieustanny dylemat samorządowych teatrów. 

Zadaniem samorządu wo
jewództwajest zapewnie
nie teatrom właściwych 

warunków funkcjonowania. Na 
sukcesy artystyczne i zaintere
sowanie widzów muszą zapra
cować same. Jednym z najważ
niejszych kluczy do takiego suk
cesu jest repertuar i dobre po
mysły na jego realizację. Polo
wa sezonu teatralnego 
200 /2009 za nami. Jesienne 
i zimowe premiery w wielkopol
skich teatrach dr-arnatycznych 
udowadniają rosnące zaintere
sowanie gatunkami muzyczny
mi oraz spore nasycenie reper
tuaru różnego rodzaju propo
zycjami komediowymi. 

Tańczący Szekspir 
~ 

i 
u 

Jedną z najnowszych realizatji na ~ 
dużej scenic Teatru Nowego (pre- ~ 
micra-listopad 2008)jestmu- i 
zycznawersjaSzckspirowskiego li> 
,,Snunocyletniej"wreeyserii\\bj- ~ 
ciechaKościelniakazkompozy- &' 
tjami Le.;zkaMożdżera, pianisty Teatr Nowy w Poznaniu: ,,Sen nocy letniej". 
i kompozytor jazzowego. 

To już dr, ga, choć mocno 
okroj<'na, mutacja głośnej gdyń
skiej trans-opery z 2001 roku, 
autorstwa Lego samego duetu 
artystycznego, po póżniejszym 
przedstawieniu dyplomowym 
w krakowsViej PW 'T. Udział 
kilkorga wykonawców tego. 
ostatniego przedstawienia stal 
się niemałym atutem poznań- i' 

skiej wersji „Snu", do której !a. 
chor agrafię przygotował Ja- ~ ~ 
nusz Skubaczewski. Ale z pew- § j 
nością niejedynym. ~ ; 

Sprawnieopracowanyiza- ! '"' 
śpiewany spektakl to lekko- &' &' L_ _____ .....,_ __ __. ____ ......_. _ _.,.LJ 
strawny i nieźle wymieszany Teatr im. W. Bogusławskiego w Kaliszu: Teatr im. A. Fredry w Gnieźnie: ,,Z rączki do 
kok1ajl muzyki oraz teatralnych „Szalone nożyczki". rączki". 

mują im sceniczni partnerzy: 
Michał Kocurek (Lizander), Łu
kasz Mazu rek (Puk), Radosław 
Elis (Demetriusz) i Krzysztof 
Żabka (Tezeusz). 

konwencji, dobrze oddających 
perypetie i przedziwne relacje 
uczuciowe bohaterów. Młodzi 
aktorzy natomiast znakomicie 
łączą trudne zadania wokalne 
z dynamicznym ruchem i tań
cem. Szczególnie dobrze radzą 
sobie z tym panie: Jagoda Stach Kryminał dla wszystkich 
(Hermia), Barbara Kurdej (He-
lena) oraz Anna Mierzwa (Hi- ,.Szalone nozyczki" grane w ka
po lita, 'fytania). Kroku dot.rzy- liskim teatrze im. W. Bogusław-

skiego od stycznia 2009 r. to jed
na z najpopularniejszych kome
dii kryminalnych o t.atnich lat. 
W 1997 r. wpisano ją do świato
wej księgi rekordów Guinnessa 
jako rtajdlużej bez przerwy gra
ną sztukę (niebędącą musica
lem) na scenach amerykańskich. 

,,Szalone nozyczki" to rów
nież nazwa wyjątkowego salo-

nu fryzjerskiego, umiejscowio
nego w realiach kaliskich, w któ
rym popełnione zostaje tajem
nicze morderstwo ... 

Reżyser Marcin Slawiń ki 
wpisał farsę Paula Pćirtnera 
w krajobraz Kalisza, subtelnie, 
ale zarazem dość czytelnie. Pu
bliczność w lot wychwytuje na
zwiska lokalnych prominen-

tów i polityków. Dostrzegalne 
są też animozje kalisko-ostrow
skie. U fryzjera słucha się lo
kalnego radia, czyta miejsco
we gazety. Koloryty lokalne an
gażują publiczność w akcję 
spektaklu. W ten sposób wi
dzawie uczestniczą także 
w rozwiązywaniu kryminalnej 
zagadki. W sprawnym nawią
zywaniu zywych relacji pomię
dzy sceną a widownią ogrom
ną zasługę mają aktorzy z Szy
monem Myslakowskim (fry
zjer) i Agnieszką Dulębą-Ka
sza(pracownicazakladu). Ten 
interaktywny teatr, dzięki za
angażowaniu widzów, każde
go wieczoru wygląda inaczej, 
dlatego nie zaszkodzi obejrzeć 
"Szalone nozyczki" kilka razy. 
Ale więcej nie wypada nam 
zdradza~abyniep~ćwidzom 
blisko dwóch godzin dobrej za
bawy. 

Komedia z morałem 

Farsa „Z rączki do rączki" 
Michaela Cooneya, grana od 
października 2008 r. w Teatrze 
im. A Fredry w Gnieźnie jest 
gwarancją dobrej zabawy, ale 
w nie podziewanymj 1 zakoń
creniu kryje się również poważ
na przestroga i morał, że kto 
chce za dużo, ten wiele może 
stracić. 

Bezrobotny Eryk Swan (za
grany wyśmienicie przez Bo
gdana Ferenca) za sprawą przy• 
padku otrzymuje zasiłek prze
znaczony dla byłego subloka
tora. Kierowany potrzebą zdo
bycia pieniędzy decyduje, że 
będzie to jego nowy sposób na 
utrzymanie. Po dwóch latach 
pobierania z biura opieki spo
łecznej za ilków dla chorych, 
wdów, kobiet w ciązy, niepeł
nosprawnych, ofiar rodzin wy
padków i wielu innych Eryk sta
ra ię wreszcie przerwać tę 
oszukańczą machinę. Staje się 
to w momencie, który okaże się 
najbardziej szalonym dniem 
w zyciu każdego z bohaterów 
tej znakomicie granej i wyrezy
serowanej sztuki. RJ 

Lalki Piastów 
w Lesznie 

Kilkadziesiąt ręcznie wykona
nych lalek oglądać można na 
wystawie „Piastowie. Lalki 
w strojach historycznych" 
w Muzeum Okręgowym 
w Lesznie. 

Wszystkie powstały w pra
cowni artystycznej przy pry-

. watnym Muzeum Lalek Kasia 
w Pilznie. Wystawa prezentuje 
rody książęce i k:rólewsldc z li
nii Piastów od Mieszka I do 
Ludwika Węgierskiego. Posta
cie wykonane są ręcznie z ma
sy porcelanowej. W otoczeniu 
królów przedstawione są cale 
rodziny. żony i dzieci. Tworząc 
lalki, sięgnięto do wwrców iko-

1 

nograficznych i z piecwlowito
ścią od tworzono realia daw
nych strojów oraz uzbrojenia. 

Prarownia artystyczna w Pil-
znie, w której powstały lalki, 
działa od 1981 roku. Ta mała ro
dzinna firma, wykonująca po
rcelanowe i drewniane lalki 
w strojach ludowych oraz hi
storycznych, rozwinęła się 
i obecnie jest to znana nie tylko 
w Polsce, ale także w wielu kra
jach europejskich. Przy niej 
z czasem powstały Muzeum La
lek w Pilźnie, a następnie jego 
filia w Lipinach. To one zorga
nizowały szereg wystaw pre
zentujących sceny z bajek, sce
ny z „Pana Tadeusza", ,,Chło
pów" czy też „Poczet królów 
i książąt - Piastowie". 

%'stawa będzie czynna do 
29marca. RJ 

Studia nad 
dawną Polską 

Początki Polski w świetle 

I 
źródeł pisanych, wyniki najno
wszych badańarcheologicz-

1 

nych, dzieje geologiczne i geo
morfologiczne Gniezna, den-
drochronologia, etapy rozwo
ju kultury średniowiecznej 
w Wielkopolsce - to zagadnie
nia, które znalazły się w pier
wszym tomie „Studiów nad 
dawną Polską", wydanym wra
mach Biblioteki Muzeum Po
czątków Państwa Polskiego 
w Gnieźnie. Książka zawiera 
teksty dziewięciu referatów 
wygłoszonych od październi-

1 

ka 2007 do czerwca 2008 
w gnieźnieńskim muzeum wra
mach cyklu "Wyklad..vo dawnej 
Polsce". RJ 

Zwierzyniec na plakatach Harfy Eola rozdano w Kaliszu 
,, Zoografika" to tytuł niezwykłej wystawy, stano
wiąrej prz.eg}ąd najsłynniejszych szkół plakatu, któ
rą można oglądać od 6 marea w Muzeum Począt
ków PaństwafulskiegowGnieźnie. Prezentuje oko
ło 350 projektów wybitnych polskich i zagranicz
nych twórców. Wspólnym tworzywem wszystkich 
prac jest zwierzę. 

Prezentowane są afisze teatralne, cyrkowe, 
reklamowe, płakały „zaangażowane społecznic", 
a nawet budzące dziś uśmiech afisze z czasów 
PRL-u propagujące m.in. przepisy BHP. Wysta
wiane pr acc powslaly na przestrzeni minione
go stulecia. Niektóre z plakatów to prawdziwe 
dzieła sztuki. Naj Larszy pochodzi z początku 
XX wieku. 

W ramach wystawy, której patronuje „Moni- ! 
tor Wielkopolski", zaplanowano pokazy filmów ~ 
animowanych o tematyce zwierzęcej, konkursy ~ 
plastyczne oraz warsztaty projektowania graficz- 8: 

::; 
nc~ ::; 

Ekspozycja stanowi główne wydarzenie tego- ~ 
rocznych_ 8. Gnieź~ieńskich Spotkań z Plakatem. ; 
.lej orgamzat_oran:i1 są: MPPP w Gnieźnie oraz Ga- I-' 

I ria Plakatu I Designu Muzeum Narodowego w Po- &' ----------' 
znaniu. Wystawę można zwiedzać do 28 czerwca Wiktor Górka, Hunting In Poland, 1961, I 
2009 roku. RJ offset. 

24 zespoły młodzieżowe z 11 
województw wzięły udział 
w XXXI Ogólnopolskim Fe
stiwalu Zespołów Muzyki 
Dawnej „Schola Cantorum" 
w Kaliszu. Laureatów tej pię
ciodniowej imprezy pozna
liśmy 'J:l lutego. 

W ubiegłym roku „Scho
la Cantorum" obchodziła 
swoje trzydzieste urodziny. 
Dla jej głównego animatora 
Tadeusza Krokosajubileusz 
ten tal się okazją do odejścia 
na zasłużoną emeryturę. Na 
stanowisku prezesa Kaliskie
go Stowarzyszenia Edukacji 
Kulturalnej bzieci i Mlodzie
zy" chola Cantorum" za tą
pila go Grażyna Dziedziak 
i to ona czuwała w tym roku 
nad przygotowaniami do ko
lejnej edycji festiwalu. 

Rozpoczęły się one od 
przesłuchań konkursowych. 
Występy odbywały się w Pań-

stwowej Szkole Muzycznej, 
Muzeum Okręgowym Ziemi 
Kaliskiej i III LO im. M. Ko
pernika. Wśród imprez towa
rzyszących znalazły się m.in. 
wystawa prac plastycznych 
i instrumentów muzycznych 
oraz potkania z instruktora
mi muzycznymi i jurorami. 
Wśród tych ostatnich znalazł 
się Toma z Dobrzański, mu
zykolog z Wrocławia, od
krywca księgi która dotych
czas spoczywała zapomnia
na w kaliskiej Bazylice św. Jó
zefa, kryjąc nieznane zapisy 
muzyczne przed pięciu wie
ków. Jeden z odnalezionych 
i zrekonstruowanych utwo
rów wykonał pod cza kon
certu inauguracyjnego zes
pól muzyki dawnej Semi 
Brevis, r prezentant gospo
darzy. 

F stiwalowe jury zdecy
dowało o przyznaniu Grand 

Prix, Pucharu Ministerstwa 
Edukacji Narodowej i głów
nej nagrody pieniężnej zes
połowi Juvenalcs Anime ze 
Szkoły Podstawowej nr 2 
w Międzyrzeczu. Międzyrze
czanie otrzymali też Złotą 
Harfę Eola w kategorii z s
poi ów instrumcn talnych. 
Drugą Złotą Harfę Eola w tej 
samej kategorii przyznano 
zespołowi Euterpe z Młodzie
żowego Domu Kultury 
w Gdyni. Wśród zespołów 
wokalnych triumfowała 
Cavatina z Młodzieżowego 
Domu Klłltury w Staracho
,vicach. 

Koncert laureatów odbył 
ię w kaliskim Teatrze 

im. W. Bogusławskiego. Dodaj
my, że impreza odbyła się dzię
ki wsparciu ministra edukacji 
narodowej, samorządowych 
władz województwa i kaliskich 
władz miejskich. KORD 
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Rozwój po europejsku Konkursdlafirm 
Rzgów jest dynamicznie rozwijającą się gminą powiatu konińskiego. Rozwój nie byłby 
możliwy bez finansowania zewnętrznego, zwłaszcza z Funduszy Europejskich. 
O inwestycjach na terenie Rzgowa - w ramach promocji tzw. dobrych praktyk 
- rozmawiamy z Jerzym Kasprowiczem, pracownikiem Urzędu Gminy. 

- Jak dowiedzieliście się 
Państwo o możliwości dofi
nansowania unijnego? 
- Z prasy, podczas szkoleń, 
informacje uzyskaliśmy tak
że w Urzędzie Marszałkow
skim w Poznaniu. 
-CZy w związku z uczestnio
twem w szkoleniach sani Pań, 
stwo pisali wniosek, czy ko
rzysta z pomocy specjaistńw? 
- Szkolenia organizowane 
przez KIG, WOKISS, ARiMR do
tyczyły nabycia umiejętności 
pozyskiwania wsparcia unijne
go oraz pisania wniosków o do
finansowanie. Dlatego nie by
ło potrzeby korzystania z po
mocy firm konsultingowych. 
- Z jakich programów gmi
na skorzystała i na jakie pro
jekty uzyskała dofinansowa
nie? 
- Pierwszym Programem był 
schemat Ili SAPARD-u, dzia
łanie 3.4 Rozwój i poprawa in
frastruktu ry obszarów wiej
skich. Powstały dwie drogi; 
850 m drogi Świątniki- Goź
dzików oraz 1.300 m drogi 
osiedlowej w Sławsku, wraz 
z infrastrukturą towarzyszącą. 
Koszt projektu opiewał na bli
sko 800 tys. zł, przy czym re
fundacji podlegało 500A. kosz
tów kwalifikowanych. 

Następnie - w ramach dzia
łani a 3.2 Odprowadzanie 
i oczyszczanie ścieków komu
nal nych - uzyskaliśmy dofi
nansowanie na budowę kana
lizacji sanrtarnej z przykanalik& 
mi i przepompownią ścieków. 
Koszt projektu przekroczył 
1 mln zł, a poziom refundacji 
wyniósł 75%. 
Kolejny był SektorCMY Program 
OperacY.iny .Restrukturyzacja 
i modernizacja sektora fywno
ściowego oraz rozwój obszarów 
wiejskich", działanie 2.3 
.Odnowa wsi oraz zachowanie 
i odnowa dziedzictwa kulturowe
go". W ramach tego programu 
dokonano modernizacji Domu 
Kultury przy OSP w Sławsku. 
W gminie Rzgów poza droga
mi i kanalizacją powstał rów
nież Zespół Budynków Gimna
zjalnych z kotłownią ogrzewa
ną peletem, kolektory słonecz
ne. W ramach Wielkopolskie
go Regionalnego Programu ~ 
Operacyjnego gmina ubiega- ~ 
ła się także o dofinansowanie > 

na drogi, jednak nieskutecz- i 
nie. Mimo to, pani Wójt już dziś ~ 
myśli o dofinansowaniu ~ 
z WRPO na budowę sali spor- 5 
towej dla dzieci. : 
- Dziękuję za rozmowę. fr L...o-aa..::: 

Na zdjęciu kotłownia ogrzewana peletem, współfinansowana 
Rozmawiała: z Funduszy Europejskich. 

O 80 mln euro starają się 
przedsiębiorcy w ramach 
konkursu na Działanie 1.2 
Wielkopolskiego Regional
nego Programu Operacyjne
go. Wnioski można składać 
od 20 lutego do 30 marca 
br. Konkurs zostanie 
rozstrzygnięty w sierpniu 
2009 r. 

To już drugi nabór wnio
sków o dofinansowanie pro
jektów ze środków Europej
skiego Funduszu Rozwoju Re
gionalnego w ramach Działa
nia 1.2 Wsparcie rozwoju 
MSP. Przypomnijmy, że pier
wszy konkurs odbył się latem 
2008 r. Obecnie -wyłonio
ne w postępowaniu konkur
sowym firmy - podpisują 
umowy o dofinansowanie, co 
oznacza wypłatę unijnych pie
n iędzy. 

W tegorocznym konkursie 
przedsiębiorcy mogą otrzy
mać dofinansowanie na na
stępujące rodzaje zadań: pro
jekty inwestycY.ine w Schema
cie I, specjalistyczne projek
ty doradcze w Schemacie li, 
a także projekty inwestycyj
ne zakładające nabycie i za
stosowanie nowych rozwią
zań technologicznych (stoso
wanych na świecie nie wcze&
niej niż od 3 lat) - w Sche
macie Ili. 

Dokumenty można skła
dać od 20 lutego do 30 mar
ca 2009 r. Na konkurs prze
znaczono 80 mln euro (kwo
ta może ulec zmianie). 
W Schemacie I to 18 mln eu-

ro, w Schemacie li - 2 mln 
euro, natomiast w Schema
cie Ili - 60 mln euro. 

Wnioski o dofinansowa
nie projektów należy składać 
w siedzibie Urzędu Marszał
kowskiego Województwa 
Wielkopolskiego, w Departa
mencie Wdrażania Programu 
Regionalnego, ul. Strzelec
ka 49, 61-846 Poznań, od 
poniedziałku do piątku w go
dzinach 8:00-15:00. Moż
na też wysłać je pocztą za 
potwierdzeniem bądź prze
syłką kurierską. Decyduje da
ta wpływu dokumentów do 
urzędu. 

Beneficjentom przysługu
je prawo do wniesi ni a pi
semnego protestu do Insty
tucji Zarządzającej zgodnie z 
Ustawą o zasadach prowa
dzenia polityki rozwoju. Szcze
gółowe informacje dotyczą
ce procedury odwoławczej 
oraz zasad przygotowania, 
składania a także oceny wnio
sków - znąjdują się w Re
gulaminie konkursu oraz in
nych dokumentach (np. wzór 
wniosku, wzór umowy o dofi
nansowanie, kryteria wyboru 
projektów, instrukcja wypeł
niania wniosku o dofinanso
wanie) dostępnych na stro
nie internetowej: 
www.wrpo.wielkopolskie.pl. 

Pytania prosimy kierować 
na adres e--mail: info.wrpo@ 
wielkopolskie.pl lub telefo
nicznie pod numery telefo
nów: (61) 858 12 27, 
(61) 858 12 37. 

Kryzysowe wsparcie J Napisz pracę o funduszach! 
Zarząd Województwa Wiel
kopolskiego, w związku 
z kryzysem gospodarczym, 
postanowił wesprzeć przed
siębiorców i przyznał dota
cję dla 66 projektów znajdu
jących się na liście rezerwo
wej Działania 1.2. Łącznie 
to kwota ponad 19 mln zł. 

W uzasadnieniu decyzji 
władz województwa czytamy 
m.in.: Obecna kryzysowa sy
tuacja gospodarcza w kraju 
i za granicą, która negatyw
nie wpływa na kondycję przed
si ęb i o rstw z sektora MSP, 
determinuje potrzebę podję
cia dodatkowych działań na 
rzecz wsparcia firm. Istotne 
są również doświadczenia, 
z jakimi spotkała się Instytu
cja Zarządzająca WRPO 
w trakcie podpisywania umów 
o dofinansowanie projektów 
wybranych w ramach Działa
nia 1.1 Rozwój mikroprzed
siębiorstw. Wówczas, w kon
kursie nr 01/1/08, pewna 
liczba beneficjentów, z uwa
gi na problemy finansowe, 
zmuszona była do rezygnacji 
z realizacji projektów. 

Przypomnijmy, że uchwa
łą z 22 stycznia 2009 r. 
Zarząd Województwa wybrał 
początkowo do dofinanso
wania 248 projektów, 
a 66 umieścił na liście rezer
wowej (konkurs 02/1/08 na 
Działanie 1.2). 

Kierując się jednak chę
cią wsparcia przedsiębiorstw 
w trudnym okresie, 12 lute
go br. władze regionu zdecy
dowały o przyznaniu dofinan
sowania na kwotę ponad 
19 mln zł - wszystkim 
66 projektom ujętym na li
ście rezerwowej (wnioski zło
żono w ramach Schematu 
I Projekty inwestycyjne). War
to podkreślić, że poziom me
rytoryczny wniosków, które 
pozytywnie przeszły etap oce
ny merytorycznej - jest wy
soki. 

Listy rankingowe projek
tów (zawierające nazwę be
neficjenta, tytuł zadania oraz 
kwotę dofinansowania), 
a także uchwały Zarządu 
- dostępne są na stronie 
internetowej www.wrpo.wiel
kopolskie.pl. 

Napisałeś lub piszesz pracę 
magisterską o Funduszach 
Europejskich? Zgłoś swój 
udział w konkursie! Masz 
szansę zdobyć atrakcyjne 
nagrody. 

Urząd Marszałkowski Wo
jewództwa Wielkopolskiego 
ogłosił Konkurs na najlepszą 
pracę magisterską poświęco
ną Funduszom Europejskim 
w Wielkopolsce. Dla laurea
tów przygotowano ciekawe wy
różnienia: nagroda główna to 
miesięczny staż w Biurze In
formacyjnym Województwa 
Wielkopolskiego w Brukseli; 
nagrodą za li miejsce jest lap
top z oprogramowaniem, nato
miast laureat z Ili miejsca 
otrzyma aparat cyfrowy. 

Tematyka pracy powinna 
być poświęcona Funduszom 
Europejskim i ich wpływom na 
rozwój regionu, a przede 
wszystkim Wielkopolskiemu 
Regionalnemu Programowi 
Operac,:jnemu na lata 2007-
2013. Dużym zainteresowa
niem cieszyć się będą prace 

I opiniotwórcze, ukazujące lub 
prognozujące efekty wykorzy-

stani.a Funduszy Europejskich 
w Wielkopolsce. 

W Konkursie mogą brać 
udział prace obronione 
w dniach od 30 kwietnia 
2008 roku do 16 październi
ka 2009 roku . Termin nad
syłania zgłoszeń upływa 30 
października 2009 roku. 

Szczegółowe warunki 
uczestnictwa oraz Regulamin 
Konkursu dostępne są na stro
nie internetowej www.wrpo. 
wielkopolskie. pl. Dodatkowe 
informacje można także uzy
skać pod nr. tel.: 061/ 65-
80-607 lub 061/ 65-80-
606 oraz e-mail promo
cja.wrpo@wielkopolskie.pl . 

Napisz pracę magisterską 
o Funduszach Europejskich 
w Wielkopolsce i wygraj atrak
cyjne nagrody! 

Rozstrzygnięcie Konkursu 
i wręczenie nagród nastąpi w 
okresie listopad-grudzień 
2009 roku, w zależności od 
liczby zgłoszonych prac. Wyni
ki zostańą opublikowane na 
stronie internetowej www.wrpo. 
wielkopolskie.pl oraz na ła
mach prasy regionalnej. 

p 
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Coraz głośniej o funduszach 
W mediach, podczas licznych konferencji i szkoleń - coraz głośniej mówi się o Funduszach Europejskich. 
To efekt działań i eh prowadzonych na zlecenie Mi ·sterstwa Rozwoju Regionalnego. 

W2008 r. rozstrzygnięto Kon
kurs dotacji na przeprowa
dzenie działań promocyjnych 

dotyczących Funduszy Europejskich. 
Spośród 150 nadesłanych wnio
sków v.yloniono.19 najlepszych (łącz
na pula przyznanych dotacji wynosi 
ponad 6 mln zł). Obecnie trwa rea
lizacja zwycięskich projektów. Szcze
gólnie ciekawie prezentuje się ofer
ta konferencyjno-szkoleniowa. Cy
kle regionalnych szkoleń dla przed
siębiorców, studentów, przedstawi
ciel i organizacji pozarządowych -
mają zapewnić informację na te-

mat możliwości uzyskania wsparcia 
na planowany proj~kt. Warto pod
kreślić, że wszystkie materiały, szko
lenia i konferencje są bezpłatne. 

zać w przystępny sposób różne for
my wsparcia oraz najlepsze źródła 
szczegółowej informacji. Istotą pro
jektu są regionalne seminaria i war
sztaty, które pozwolą na zapozna
nie się z procedurami aplikacyjny
mi oraz zasadami ubiegania się 
o dofinansowanie. Harmonogram 
spotkań można znaleźć na stronie 
www.mapaprzedsiebiorcy.pl 

Projekt „Fundusze Europejskie 
- skorzystajmy z tej szansy ... " przy
gotowany przez Krajowe Stowarzy
szenie Sołtysów zakłada przeprowa
dzenie kampanii informacyjno-pro
mocyjnej o dotacjach unijnych. Od
biorcami działań będą lokalne spo
łeczności wiejskie (liderzy opinii, sa
morządowcy, sołtysi) . W ramach pro
jektu odbędą się spotkania informa- i 
cyjno-animacyjne skierowane do ::; 
odbiorców z terenu 300 powiatów ~ 
ziemskich w całej Polsce. Aktualny ~ 
harmonogram spotkań można zna- ~ 
leźć na stronie: www.kss.org.pl ;: 

Projekt . Fundusze Unijne i Pol- f2 
ska marzeń" realizowany przez Ko- W Polsce odbywa się coraz więcej akcji promujących Fundusze Europejskie. Na zdjęciu z ub.r. tramwaj przy 
misję Krajową NSZZ . Sol idarność" ulicy Gwarnej w Poznaniu. 

Logo projektu „Szkolne Radio 
na Tropie Funduszy Europejskich" 

Konferencje i szkolenia 

Firma Smartlink przygotowała pro
jekt' .Polska pięknieje - wiedza 
czyni cuda, czyli jak stworzyć i wy
promować dobre projekty turystycz
ne", stanowiący kontynuację prze
prowadzonego w 2008 r. konkursu 
. Polska pięknieje" - promujące
go efekty wykorzystywania fundu
szy w turystyce. Obecny projekt za
kłada organizację siedmiu konfe
rencji regionalnych i warsztatów, 
które zgromadzą ludzi zaintereso
wanych rozwojem turystyki przy wy
korzystaniu dotacji. Harmonogram 
konferencji można znaleźć na stro
nie: www.polskapieknieje.pascal.pl 

Realizowane w ramach projektu 
,,Fundusze Europejskie. Mapa przed
siębiorcy 2007- 2013" działania 
mają ułatwić firmom poruszanie się 
po programach operacyjnych: wska-

ma charakter informacyjno-pro
mocyjny z mocnymi elementami 
edukacji. Adresowany jest do śro
dowiska pracy (pracowników, orga
nizacji związkowych, przedstawicie
li pracodawców), dzięki zaangażo
wani u struktur organizacyjnych 
NSZZ „ Solidarność " obejmie on 
swoim zasięgiem cały kraj. W ra
mach projektu odbędzie się seria 
konferencji regionalnych oraz po
wstanie portal informacyjny: 
www.solidamosc.org.pl/fe 

Projekty dla młodzieży 

Projekt .Fundusze Unijne okiem mło
dzieży Europejskiej" (www.eurokon
kurs.eu) jest skierowany do młodzie
ży gimnazjalnej i ponadgimnazjalnej 
ze szkół całej Polski. Główny cel pro
jektu, czyli informowanie o Fundu
szach Europejskich i ich promocja, 
będzie zrealizowany poprzez zachę
cenie młodzieży do udziału w trzech 
konkursach z atrakcyjnymi nagroda-

. mi: Konkurs I - Projekt przedsięw
zięcia; Konkurs Il - Obraz zmian, 

Eurolider 2009 
Kreatywność, aktywność i ciężka 
praca osób realizujących projek
ty unijne - zostaną nagrodzone 
w konkursie Eurolider 2009. Mi
nisterstwo Rozwoju Regionalne
go chce wyróżnić osoby działają
ce na rzecz rozwoju lokalnych spo
łeczności. 
Kandydatem do konkursu mogły 
być osoby, które przyczyniły się do 
powstania lub realizacji projektu 
służącego rozwojowi lokalnemu i Io
kal nej społeczności, pod warun
kiem że projekt uzyskał dofinanso
wanie z Funduszy Europejskich (w 
latach 2004-2006 lub 2007-
2013). Termin nadsyłania formula
rzy minął 6 marca br. w konkursie 
mógł wziąć udział zarówno pomy
słodawca projektu, autor lub wspó
łautor wniosku o dofinansowanie, 

jak również osoba bezpośrednio za
angażowana w realizację projektu. 
Organizator przygotował trzy kate
gorie: 1. Pracownik administracji 
samorządowej lub instytucji podleg
łej jednostce samorządu terytorial
nego; 2. Pracownik, współpracow
nik lub wolontariusz organizacji po
zarządowej oraz 3. Pozostałe oso
by z grup innych niż wskazane w ka
tegorii pierwszej lub drugiej, które 
działają na rzecz lokalnej społecz
ności. 
Rozstrzygnięcie Konkursu i ogłosze
nie listy Laureatów nastąpi podczas 
li Forum Funduszy Europejskich, 
które odbędzie się 7-8 maja 
2009 r. w Warszawie. Laureaci Kon
kursu, oprócz dyplomów otrzymają 
nagrody w postaci szkoleń z zakre
su Funduszy Europejskich. 

Strony redaguje: Piotr Ratajczak 
Oddział lnfonnacJ1, Promoqi I Szkoleń 
Departament Polityki RegionalneJ 
Urząd Marszałkowski Województwa Wielkopolskiego 

związanych z wykorzystaniem fund1.r 
szy strukturalnych, jakie zaszły w mo
im najbliższym otoczeniu, promocja 
funduszy - w krótkiej formie filmo
wej; Konkurs Ili - Gdybym miał fun
dusze - konkurs literacki. 

W projekcie .Zakochaj się w Fun
duszach Europejskich" przygotowa
nym przez Polską Fundację im. Rober
ta Schumana zaproszono młodzież 
z całej Polski do aktywnej obserwacji 
życia lokalnych społeczności. Spoś
ród uczestniczących w projekcie szkół 
średnich, v.ylonionych zostanie dzie
sięć, których uczniowie prowadzić bę
dą kilkumiesięczny monitoring zmian, 
jakie w ich społeczności zachodzą 
dzięki wykorzystaniu Funduszy Euro
pejskich. Projekt zakończy się wios
ną 2009 r., kiedy to w każdej lokali
zacji odbędzie się festyn podsumo
wujący pracę młodzieży i promujący 
efekty wykorzystywania Funduszy E1.r 
ropejskich. Więcej informacji na stro
nie: www.schuman.org.pl 

Celem projektu „Szkolne Radio 
na Tropie Funduszy Europejskich" 

SŁOWNICZEK POJĘĆ 

jest szerokie zaangażowanie mło
dzieży szkolnej w proces informo
wania o Funduszach Europejskich 
w Polsce: Dzięki ogólnopolskiemu 
konkursowi na przygotowanie audy
cji radiowej o Funduszach Europe} 
skich młodzi ludzie połączą pasję 
i ciekawość. Informacje na temat 
konkursu można znaleźć na stronie: 
www.szkolneradio.rcie.poznan.pl 

Ciekawe wydarzenia 

Projekt Fundacji .Pogotowie TeatraJ.. 
ne • wykorzystuje do promocji Fund1.r 
szy Europejskich metodę event mar
ketingu. Seria dziesięciu unijnych pik
ników rodzinnych pod hasłem: .Rusz 
Fundusze", dzięki szeregowi atrakcji 
przyciągnie dużą rzeszę pasjonatów 

dobrej zabawy. Jednocześnie w trak
cie każdej imprezy zapewniona zosta
nie duża dawka informacji na temat 
wpływu Funduszy Europejskich na roz
wój naszego kraju. Terminy poszcze
gólnych pikników można znaleźć na 
stronie: www.ruszfundusze.pl 

W ramach projektu „Fundusze E1.r 
ropejskie dla NGO w praktyce" reali
zowanego przez Stowarzyszenie Pol
ska Zielona Sieć przewidziano orga
nizację konkursu na „Najlepsze pro
jekty", w którym wyłonionych zosta
nie 16 modelowych projektów współ
finansowanych ze środków europe} 
skich. Zwycięskie projekty będą pre
zentowane na objazdowej wystawie 
w każdym z miast wojewódzkich. Wię
cej na temat konkursu na stronie: 
www.ekoprojekty.pl 

Wybrane pojęcia dotyczące polityki regionalnej Unii Europejskiej oraz Funduszy Europejskich. 

Program Operacyjny - dokument 
realizowany w ramach polityki struk
turalnej państwa, przyjęty przez Ra
dę Ministrów i Komisję Europejską, 
służący wdrażaniu Podstaw Wspar
cia Wspólnoty, składający się z ze
stawienia priorytetów oraz wielolet
nich działań, które mogą być wdra
żane poprzez jeden lub kilka fundu
szy strukturalnych, Jeden lub kilka 
innych dostępnych instrumentów fi
nansowych oraz Europejski Bank In
westycyjny. 

Regionalne Programy Operacyjne 
- Programy współfinansowane ze 
środków strukturalnych Unii Euro
pejskiej dla poszczególnych woje
wództw. W naszym regionie jest to 
Wielkopolski Regionalny Program 
Operacyjny na lata 2007-2013 
(WRPO). 

Programy horyzontalne - realizo
wane na poziomie krajowym. Nale
żą tu: Program Oper~ny Infrastruk
tura i Środowisko (PO li$), Program 
Operacyjny Innowacyjna Gospodar
ka (PO IG), Program Operacyjny Ka
pitał Ludzki (PO KL), Program Ope
racyjny Rozwój Polski Wschodniej 
(PO RPW) oraz Program Operacyjny 
Pomoc Techniczna (PO PT). 

Projekty kluczowe - na podsta
wie wytycznych Ministerstwa Roz
woju Regionalnego z maja 2006 r. 
sporządzona została lista projektów 
kluczowych Wielkopolskiego Regio
nalnego Programu Operacyjnego. 
Obecnie na liście znajduje się 31 
inwestycji, wybranych przez Zarząd 
Województwa Wielkopolskiego. To 
projekty o podstawowym znaczeniu 
dla Wielkopolski, specyficzne dla 

danej dziedziny, innowacyjne, a tak
że niepowtarzalne (listę 31 zadań 
można znaleźć na stronie interne
towej www.wrpo.wie!kopolskie.pl, 
w zakładce - projekty kluczowe). 

Rewitalizacja - Jest pojęciem sto
sowanym najczęściej w odniesieniu 
do części miasta lub zespołu obiek
tów budowlanych, które w wyniku 
przemian gospodarczych, społecz
nych, ekonomicznych i innych, utra
ciły częściowo swoją pierwotną fun
kcję i przeznaczenie. Rewitalizacja 
Jest w tym znaczeniu zespołem dzia
łań z zakresu budownictwa, plano
wania przestrzennego, ekonomii 
i polityki społecznej. Ich celem jest 
doprowadzenie do ożywienia, popra
wy funkcjonalności, estetyki, wygo
dy użytkowania i jakości życia w re
witalizowanym obszarze. 

ul. Przemysłowa 46, 61-541 Poznań 
tel. 061 658-06-07; fax 061 658-06-05 
mfo.wrpo@wielkopolskle.pl 
www.wrpo.wielkopolskie.pl 

UNlA EUROPEJStcA 
EUROP.EJSKIFUNDUSZ 

ROZWOJU REGIONALNEGO 

PUBLIKACJA rJNANSOWAffĄ PRZEZ UNIĘ EUROPEJSl(Ą Z EUROPEJSKIEGO FU USZU ROZWOJU REGIONALNEGO W RAMACH POMOCY TECHNICZNEJ WIELKOPOLSKIEGO RECIONALHECO PROGRAMU OPERACYJNEGO NA V.TA 2007-2013 
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Prawdziwa jazda 
Na torze „Poznań" kierowcy mogą sprawdzić swoje umiejętności. 

Automobilklub Wielko
polski rozpoczął w lu
tym nowy cykl SU PE

RO ES-ów na Torze .Po
znań" Uak widać, mylą się 
Ci, którzy twierdzą, że Tor 
służy tylko do rozgrywania 
wyścigów). Cykl ten skiero
wany jest głównie do mło
dych kierowców, którzy mo
gą w bezpiecznych warun
kach sprawdzić swoje umie
j ętnośc i w różnych warun
kach atmosferycznych. Każ
dy, kto przyjechał własnym 
samochodem, miał ze sobą 
kask oraz pozytywnie prze
szedł pomiar głośności i ba
dan ie kontrolne, mógł 
uczestniczyć w imprezie. 

A wystartowało ponad 70 .., 
uczestników w przeróżnej ~ 
,,maści" samochodach, po- ::,: 
czynając od leciwych Fiatów ~ 
126 p poprzez sporą grupę ft'-------------- --------- -------~--' 
Fiatów CC i SC, które rywali- SUPEROES to prawdziwa próba Jazdy. 
zawały w ramach odbywają
cego się Pucharu Cento Cup, 
a na Subaru Imprezach skoń
czywszy. 

OES rozpoczął się trady
cyjnie od pomiaru głośności, 
który tym razem zlokalizowa
no przed wjazdem na tor. Do
datkowo organizator umożli
wił uczestnikom dokonanie 
pomiaru dzień wcześniej na 
Stacji Obsługi Samochodów 
Automobilklubu Wielkopol
ski, przy ul. Towarowej 

35/37 w Poznaniu. Pozwoli
ło to uniknąć ewentualnych 
zgrzytów podczas trwania im
prezy i .oszczędzić czasu" 
jazdy na tor, tym których sa
mochody nie spełniają norm 
hałasu. 

Po przejściu stosownych 
formalności załogi ustawio
ne do startu według klas wy
ruszyły na próby. Debiutują
cy w roli Dyrektora SUPE
ROES-u Marek Tokarczyk 

wraz ze swoją zastępczynią 
Darią Dziwisz przygotowali 
trzy próby .jechane" dwa ra
zy. Uczestnikom co prawda 
zbrakło do pełnej satysfakcji 
trzeciej pętli, ale przy takiej 
ilości załóg ciężko jest zorga
n izować imprezę sportową 
tak, aby każdy wyjechał do 
domu w pełni usatysfakcjo
nowany. 

Najlepsi poza gratulacja
mi otrzymali puchary ufundo-

wane między innymi przez 
sponsorów, którymi byli W&W 
Auto-Części oraz FOX Alarm 
za co im bardzo dziękujemy. 

Kolejny z cyklu SUPEROS 
będzie rozgrywany 7 marca 
na Konkursowej Jeździe Sa
mochodowej - o szczegó
łach informujemy na na
szych stronach www.aw.po
znan.pl 

Piotr Monkiewicz A W 

Wakacyjne spotkanie 
W związku z rozpoczynają· 
cymi się feriami zimowymi, 
policjanci z Wydziah.J Pre
wencji i Wydzjalu Ruchu Dro
gowego KWP w Poznaniu, 
w dniu U lutego 2009 ro
ku spotkali się z dziećmi 
i młodzieżą z Zespołu Szkół 
nr 1.10 w Poznaniu, funkcjo
nującego przy Szpitalu Kii· 
niemym przy ul. Szpitalnej. 

Celem spotkania było ::. 
przybliżenie problematyki ~ 
związanej z zapewnieniem 5 
bezpieczeństwa podczas zi- ~ 
mowego wypoczynku. Mimo ft 
iż mali pacjenci szpitalni czę- Policjanci z Wydziału Prewencji i Wydziah.J Ruchu Drogo-
sto nie mają zaplanowanych wego KWP gośclll w Zespole Szkół nr 1.10 w Poznaniu przy 
wakacji ze względu na hospi- Szpltalu Kllnlcznym. 
talizację, treść spotkania do
tyczyła także obszarów zwią
zanych z bezpiecznym fun
kcjonowaniem dziecka w zwy
kłych codziennych realiach, 
które w czasie wolnym od za
jęć szkolnych powodują 
wzrost niebezpieczeństwa wy
stąpi en i a różnorodnych za
grożeń dla dzieci i młodzieży, 
w tym także mogących skut
kować demoralizacją naszych 

sr wom r Brandt. Ryszard 
Fonzychowski, Wojciech Głu 
M . j Bednlk, 
~r Szykof 

WORD, 61-623 Poznan 
ul. Wilczak53 
te1. 061 829-01-88 

pociech. Dlatego ważne jest, 
by nieustannie prowadzić 
działania uświadamiające 
w zakresie przykładania du
żej wagi do bezpiecznego pla
nowania czasu wolnego. Ak
tywny udział w spotkaniu sier
żanta Pyri<a - maskotki wiel
kopol ski ej Policji, oraz psa 
służbowego uatrakcyjnił 
i wzmocnił przekaz, w którym 

położono nacisk przede 
wszystkim na zapobieganie 
beztrosce inieodpowiedniej 
zabawie oraz na bezpieczne 
korzystanie ze środków ko
munikacji publicznej. 

Spotkanie to nabrało tak
że bardziej bezpośredniego 
i osobistego wymiaru dzięki 
późniejszej wizycie funkcjona
riuszy Policji w Klinice Hema-

~.word.poznan.pl/wrbrd 

tologii i Onkologii Dziecięcej 
szpitala, w którym rolę gospo- · 
darza pełniły dzieci i młodzież. 

Faktem jest, iż okres wa
kacyjny niestety sprzyja zwię
kszonej ilości zdarzeń zudzia
łem dzieci i młodzieży. Dlate
go wymieniona inicjatywa jest 
tylko jednym z bardzo wielu 
podobnych przedsięwzięć, zre
al izowanych przez Policję na 
terenie całego województwa. 
Każde z nich przyczynia się 
do wzrostu bezpieczeństwa 
dzieci i młodzieży w czasie 
wolnym od nauki. Dodatko
wo należy pamiętać, iż każda 
dorosła i dojrzała osoba mu
si brać w sposób świadomy 
odpowiedzialność za dzieci 
i młodzież pozostające w ich 
sąsiedztwie. Nieustanna edu
kacja i wysoka świadomość 
zagrożeń to jedyne skutecz
ne narzędzia w zapobieganiu 
niebezpiecznym zdarzeniom 
z udziałem niepełnoletnich. 

Anna Springer 
Specjalista Wydziału 

Prewencji KWP 

Monitor Wielkopolski I marzec 2009 
www.monit.orwielkopolski.com.pl 

Ruszają turnieje 
wiedzy motoryzacyjnej 
Polski Związek Motorowy, 
Ministerstwo Edukacji Na
rodowej, przy współpracy Mi
nisterstwa Infrastruktury, 
Komendy Głównej Policji, 
Krajowej Rady Bezpieczeń
stwa Ruchu Drogowego, Wo
jewódzkich Ośrodków Ruchu 
Drogowego organizują cykl 
turniejów z zakresu bezpie
cz.eństwa w ruchu drogowym 
dla dzieci i młodzieży. 

W roku 2009 organizowa
ny jest już XXXII Ogó~opolski 
Turniej Bezpieczeństwa w Ru
chu Drogowym (dla szkół pod
stawowych i gimnazjów) oraz 
XIII Ogólnopolski Młodzieżo
wy Turniej Motoryzacyjny (dla 
szkół ponadgimnazjalnych). 

Popularyzacja wśród mło
dzieży szkolnej wiedzy moto
ryzacyjnej, propagowanie bez
piecznego i kulturalnego za
chowania w ruchu drogowym, 
poznawanie zasad udziela
nia pierwszej pomocy przed-
medycznej - to podstawo
we założenia i cele Turniejów. 

Poparta doświadczeniem 
, informacja otrzymywana ze 

szkól w pełni potwierdza ro
l ę Turniejów w procesie wy
chowawczym. Turnieje anga
żują młodzież do rywalizacji 
z zagadnień bezpieczeństwa 
w ruchu drogowym, co stano
wi od wielu lat znaczące uzu- ::; 
pełnienie procesu dydaktycz- ~ 
nego w szkołach. ~ 

Wyniki tej rywalizacji są i 

ją się do wzrostu bezpieczeń
stwa wśród uczniów. 

Patronat nad cyklem imprez 
sprawują: Wojewoda Wielko
polski, Marszałek Wojewódz
twa Wielkopolskiego, Komen
dant Wojewódzki Policji, Wiel
kopolski Kurator Oświaty. 

Informacje szczegółowe 
na temat turniejów można 
znaleźć na stronie interneto
wej PZM: http://www.pzm. 
pljTurnieje_BRD_i_Motory
zacyjny, również telefonicz
nie w Zarządzie Okręgowym 
Polskiego Związku Motoro
wego w Poznaniu: 061867 
6321. 

Krzysztof Strużyna PZM 

potwierdzeniem efektów dy- ft --c..~--- --...;::!!!., 
daktycznych pracy nauczycie- Turnieje pozwalają spożyt-
1 i. W ocenie Kuratorium kować wiedzę oraz umlejęt
Oświaty Turnieje przyczynia- noścl . 

Zapraszamy wszystkich 
do pyrkowej krainy 

W grudniu 2008 roku -
jak informowaliśmy- pow
stał pierwszy w Polsce, poli
cyjny portal edukacyjny: 
www.pyrek.pl. Gospodarzem 
na stronie jest sierżant Pyrek. 
Portal przeznaczony jest dla 
dzieci, rodziców i nauczycieli. 
Strona cieszy się dużą popu
larnością w internecie, od dnia 
uruchomienia odwiedziło ją 
130 tys. osób z całej Polski. 

Jednym z głównych zało
żeń portalu Pyrek.pl jest moż
liwość uczestnictwa dzieci, 
rodziców i dorosłych w jego 
rozwoju. Z tygodnia na tydzień, 
w miarę jak przybywa stałych 
bywalców strony, do sierżan
ta Pyrka napływają kolejne 
prace autorstwa najmłod
szych z całej Polski. Najcie
kawsze zamieszczane są na 
stronie, a ich autorzy zdoby
wają kolejne punkty przybliża
jące ich do zdobycia nagród. 
Sierżant Pyrek przyznaje pun
kty za wysłanie e-kartki z po-

radą do kolegi bądź koleżan
ki, jak również za prawidłowe 
rozwiązanie quizów. 

Autorzy strony, dbając by 
była ona cały czas atrakcyj
na, systematycznie dodają 
nowe quizy, ciekawostki oraz 
gry edukacyjne. 

Dużym zainteresowaniem 
wśród nauczycieli cieszy się 
Panel Nauczycielski, który co 
tydzień, dzięki współpracy 
z portalem Uterka.pl, uzupeł
niany jest o nowe konspekty 
lekcji oraz artykuły z zakresu 
bezpieczeństwa. 

Ponadto na stronie Py
rek.pl można znaleźć aktual
ne informacje o spotkaniach, 
wydarzeniach i konkursach 
z udziałem sierżanta Pyrka 
organizowanych przez Ko
mendę Wojewódzką Policji 
w Poznaniu. 

Anna Springer 
Specjalista Wydziału 

Prewencji KWP 
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Bezpieczne wakacje 
W czasie ferii dzieci się nudzą - to ~rzyslowie nie sprawdza się w Poznaniu. 

J uż po raz kolejny Sekcja 
Prewencji Komendy Miej
skiej Policji w Poznaniu 

wraz z Wojewódzkim Ośrod
kiem Ruchu Drogowego od
wiedziła dzieci przebywają
ce na zimowisku w Miejskim 
Domu Kultury nr 1 w Pozna
niu, mieszczącym się przy 
Drodze Dębińskiej. Celem 
wizyty było przypomnienie 
zasad bezpieczeństwa pod
czas wakacji zimowych. As
pirant sztabowy Dariusz Fle
i scher z Sekcji Prewencji 
KMP w Poznaniu wraz z pra
cownikiem WORD w Pozna
ni u Markiem Szykorem, 
w formie zabawy przypomi
nali uczestnikom zimowiska, 
jak nie należy zachowywać 
się, jeżdżąc na sankach, nar- "' 
tach i łyżwach. Następnie i! 
policjant przypomniał o obo- ~ 
wiązku posiadania karty ro- ~ 
werowej przez każdego ro- t 
werzystę, który ukończył 10. ft __ ...._.. _ _,__....__ ..... 
rok życia, obowiązkowym wy- Zajęcia z zakresu bezpieczeństwa ruchu drogowego z uczestnikami zimowiska w Miejskim Domu Kultury nr 1 w Poznaniu. 
posażeniu roweru, a także, 
jak należy zachowywać się 
na drodze jako pieszy uczest
nik ruchu drogowego. Na ko
niec wszyscy uczestnicy zi
mowiska otrzymali kamizel
ki odblaskowe, książeczki 
o przepisach ruchu drogo
wego, lizaki z możliwością 
rozwiązywania zadań drogo
wych ufundowane przez 
WORD w Poznaniu, a także 
pocztówki z sytuacjami po
kazującymi, jak nie należy 
zachowywać się podczas za
baw zimowych ufundowane 
przez MSR TRAFICA. Na rę
ce pani dyrektor MDK nr 1 
- Izabeli Kołakowskiej, 
przekazaliśmy tablice poglą
dowe z przepisami dotyczą
cymi rowerów i pozostałe 
materiały dydaktyczne, któ
re na pewno pomogą dzie
ciom bezpieczniej poruszać 
się po drogach. Na koniec 
wszyscy stwierdzili, że po
dobne spotkania należy kon
tynuować w cz.asie wakacji 
letnich. 

asp. szt. Dariusz F1eischer W odblaskowych kamizelkach wszyscy są dobrze widoczni. KMP 

Pomagamy 
szkołom 

Wojewódzkie Ośrodki Ruchu 
Drogowego Województwa 
Wielkopolskiego realizują 
swoje zadania statutowe 
związane m.in. z propagowa
niem bezpieczeństwa ruchu 
drogowego, ukierunkowane 
na oświatę i profilaktykę 
wśród dzieci z przedszkoli 
i szkół podstawowych oraz 
młodzieży ze szkól gimnazjal
nych. Pomagamy przy orga
nizocji miasteczek ruchu dro
gowego, ponadto przekazu
jemy szkołom zestałty kom
puterowe z przeznaczeniem 
do pracowni ~owania ko
munikacyjnego. Współpra
cując bezpośrednio z Policją, 
rozdajemy w szkołach tysią
ce kolorowych odblasków 
i wydawnictw edukac}1nych. 
W trosce o bezpieczeństwo 
~ dzieci i młodzieży, Ma
rek Woźniak- Marszałek Wo
jewództwa Wielkopolskiego, 
pełni~ jednocześnie funktję 
PrzeM:dniczą:ego W~
kiej Rady Bezpieczeństwa 
Rl.dlu Drogo.vego, 'Ne współ
pracy z podległymi WORD
ami, zamierza w roku bieżą
C'yTTl kontynuo.vać dziaalność 
oświatową i profilaktyczną 
w zaąesie bezpieczeństwa ru
chu~. oo będziewą
za1o się mę:tzy inl1,1'Tli ze Z!łitę
l<szorfymi nakładami finanso
wymi na zakup stosownych 
pomocy (komputeróN, rr:me
rw, znaków drogCM<YCh, itp.) 
do realizocji t)Ą'.:h działań. 
Dlatego też zwracamy się do 
szkól z terenu Wielkopolski 
z prośbą o przesyłanie infor
macji na temat całokształtu 
działalności placówki w za
kresie edukacji bezpieczeń
stwa ruchu drogowego. Pi
sząc o swoich dotychczaso
wych sukcesach i planach 
na przyszłość, możecie Pań
stwo wnioskować o pomoc 
przy zakupie sprzętu kompu
tero.vego, będącego nleibęd
nym elementem wyposaże
nia nowoczesnej pracowni 
v.,<:hcM'ania komunikaajne
go CZf organiza::ji miasteczka 
ruchu drogowego. 
Korespondencję prosimy 
kierować na adres: 
Wojewódzki Ośrodek Ru
chu Drogowego 
Sekretarz Wojewódzkiej 
Rady BRD 
u. Wt.za<53, 61-623Fozrm 

,,Autochodzik" przepis na mądrą zabawę 
Wojewódzki Ośrodek Ruchu 
Drogowego w Poznaniu od 
kilku lat współpracuje z Ra
dą Osiedla Zielone Rataje, 
realizując wspólnie z policją 
przedsięwzięcia związane 
z poprawą bezpieczeństwa 
na drodze. 

WORD pomaga w organiza
cji spotkań i pogadanek edu
kacyjnych w przedszkolach 
i szkołach, a także wyposaża 
placówki oświatowe w pomo
ce dydaktyczne i edukacyjne 
do realizacji zajęć z wychowa
nia komunikac}1nego. 

Dnia 13 lutego 2009 roku 
w Przedszkolu nr 10 w Pozna
niu. na os. Oświecenia, odby
ła się uroczystość przekazania 
zestawu „Autochodzik", zaku- ~ 
pianego przez Wojewódzki Oś- ~ 
rodek Ruchu Drogowego w Po- 5 
znaniu, przeznoczonego do pro- ~ 
wadzenia zajęć z zakresu wy- t 
chowania komunikacyjnego ft 

ków ruchu drogowego. Zestaw 
składa się z ponad 100 ele
mentów: autka, znaki drogo
we, sygnalizatory, słupki, zebry, 
strzałki, pachołki mieszczą się 
w przenośnej torbie, która po 
rozpakowaniu tworzy niezv.ykly 
namiot, który może być stacją 
benzynową, kawiarnią ... 

Wszystkie części wykonane są 
ze specjalnego materiału, 
a dzięki dodatkowym wzmoc
nieniom mogą być wykorzysty
wane w ró~ miejscach. Ze
staw dostosowany jest do per
cepcji i poziomu rozwoju rucho
wego dzieci w wieku od 4 do 8 
lat. Dzięki zabawom z wykorzy. 

wśród najmłodszych uczestni- Lekcje bezpiecznej drogi mogą być wspaniałą zabawą. 

staniem elementów ,, Autocho
dzika" uczymy dzieci przepisów 
ruchu drogowego i przygotowu
jemy najmłodszych do uczest
nictwa w ruchu drogowym. 

Podczas spotkania policjan
tki przeprowadziły krótką po
gadankę i konkurs dotyczący 
znajomości przepisów ruchu 

drogowego wśród najmłod
szych. Dzieci wykazały się zna
jomością przepisów, a udzie
lane odpowiedzi wzbudziły 
uznanie zaproszonych gości. 
Przedszkolaki otrzymały rów
nież kamizelki odblasko.ve oraz 
książeczki edukac}1ne, przygo
towane przez poznański 

"Autochodzlk" pomaga uczyć przepisów ruchu drogowego. 

WORD. A potem już była zaba
wa ... edukac)1na oczywiście. 

Uroczystość była związana 
z realizowaną przez Radę Osie
dla Zielone Rataje, przy współ
pracy z Wojewódzką Radą Bez
pieczeństwa Ruchu Drogowe
go w Poznaniu, autorskiego pro
gramu „Wychowania komuni
kac}jnego". /wf zainteresować 
swoich ną~ mieszkań. 
ców bezpieczeństwem ruchu 
drogowego, wyposażono dwa 
ratajskie przedszkola (nr 9 
i 10) w zestałty "Autochodzik". 

Uważamy, że jeśli dzięki tej 
akcji choć jedno dziecko uda 
się uchronić przed niebezpiecz-
11,1'Tl ~kiem. będzie to nasz 
wielki sukces. Program będzie 
kontynuowany, tak aby wiosną 
tego roku otworzyć miasteczko 
ruchu drogowego wraz z pra
cownią w Gimnazjum nr 23. 

Marek Szykor 
WORD Poznań 

.. 



a strona orz du 

p ane prz one 

Naredakcyjnąskrzynkęma- \\yjątkowe- nocy mamy 
iłową plynęlawiadomośćod go pecha do więc terazAn-
jakże zacnego Towarzystwa przekręcania nę Parzyńską-
Rmv,tju Roclznzy. Wliścieprze- swojego nazwi- Pasche ... 
wodnim przeczytaliśmy: ska na interne- PS Jak zwy-

S2cwowni Państwo towej stronie kle przesadza-
Mamprzyjemnośćprzeslać sejmikowego jącyw przeka-

państwunotatkęprasowąpo- klubu radnych GAB ET RSZAŁKA zie dziennik 
święoonąYlkażeniom przen<r PiS ma rzecz- ,,Fakt" postano-
S7,011}'17ldrogąplciową.przygo- niczka mar- wił ewidentnie 
tnwan,1przez~~0Roz- 1 szalka Anna .~ być bardziej 
wojuRodziny.Mam nadzieję, Pa rzyń s ka- g wyrazisty od 
żez:amieszczonewniejinfo~ Paschke. « radnychPiS, bo 
macjeokai.ąsięprzydatne. Na dzień b rzeczn i czką 

Wpcweymsensierozumie- 1 dobry,gdyzo- "-~-- -----------------' marszalkazro-
my,żerozpowszechnianietych stała „ulubieńcem miesiąca", nąć niebezpieczną dla siebie bil ki lka dn i temu Annę Pe
rzeczy może się wiązać z przy- pojawiła się tam jako Anna Pa- językową rafę, autorzy strony rzyńską-Paszke. 
jemnością. Mimowszystkojed- 1 rzyńska-Paszke. Po pisemnej PiS postanowili panią rzecz- PS 2 Z zapartym tchem śle
nakmamynadzieję,żezamiesz- interwencji zainteresowanej nik cofnąć do czasów panień- dzić będziemy rozwój slowo
czonewmailuinformac,jenam u najwyższych klubowych skich i umieściliją po prostu twórstwa w rzeczonym przy
akurat nigdy nie okażą się przy- czynników wpis został zmie- jako Annę Parzyńską. Po ko- pad ku. Swoją drogą- czy pani I 
datne. Gdyby jednak któryś niony. Nazwisko, rzeczywiście lejnej interwencji (której by- rze zniknie ma na drugie Bo
zszan0Wf\Ychczyt.elnik6wzna- I udało sic poprawić, ale może- liśmymimowolnymi świadka- guchwala, Dzierżysława, Eu
lazł się w takowej potrzebie, my przeczytać: ,,Za co lubimy mi) b łyskawicznie dokonano tych i a albo chociaż Róża? I 
z przyjemnością przekaże- Anne Parzyńską-Paschke". zmiany. Być może już w atmo- Znacznie poszerzyłoby to ka-
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dnych 

>> Kazimierz Kościelny: 

Tu, a nie w Warszawie 

mystosownymaterial. Przy kolejnej okazji, by orni- sferze zbliżającej się Wielka- talog możliwych rozwiązań! I 
do świętowania J podpatrzone i: 

» lmarca 
Dzień Puszystych 

» 3marca 
Międzynarodowy 
Dzień Pierwiastka 
Kwadratowego 

» 5rnarca 
Dzień Teściowej 

» 6marca 
Dzień Utworzenia 
(Norfolk) 

» 8rnarca 
Dzień Praw 
Kobiet i Pokoju 
na Świecie (ONZ) 

» lOm.arca 
ŚwiętoPoiy 
Bezdeszczowąj (Birma) 

» lOmarca 
Dzień Mężczyzn 

» 12marca 
Dzień Odznaczeń 
(Liberia) 

» 14marca 
Święlo Słoni 
(Tajlandia) 

» 14marca 
Światowy Dzień Liczby Pi 

» 15marca 
Światowy Dzień 
Konsumenta 

» 18marca 
Dzjeń Słońca 

» 19marca 
Narodowy Dzień 
Harmonii (Australia) 

» 19marca 
Dzień Wędkarza 

» 20marca 
Dzień bez Mięsa 

» 2lmarca 
Dzień Wagarowicza 

» 2Imarca 
Dzień N lly Furtado 

» 22marca 
Nowy Rok 
(w kalendarzu 
hinduskim) 

» 23marca 
D1jeńWindy 

źródlo: Wikipedia I 

I 
~ 
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I 
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Zauważyliśmy, że podczas sesji sejmiku jesteśmy chętnie czytani przez radnych. 
Ze wszech miar popieramy tę praktykę! Oprócz mlet oczywistych (intelektualna uczta 
poprzez obcowanie z dobrymi tekstami), widzimy też bardziej praktyczne. Wszak będąc 
złapanym przez, dajmy na to, wścibskie oko kamery na lekturze „Monitora 
Wielkopolskiego", łatwo podkreślić poważne podejście do pełnienia zaszczytnej funkcji 
radnego, wyrażające się w czytaniu prasy fachowej. Co znacznie trudniej byłoby uczynić 
w przypadku lektury Innych, takich czy owakich czasopism. 

Wydawca: Urząd Marszałkowski Województwa Wielkopolskiego- Klrlcelarla SeJmiku • 
al. Nic~ 18, 61-713 Poznc11, tel. 06185413 91, fax 061852 7145 
Rada Pn.t,a,,owa: Lech~ (przewodniczący), M„a Jankowska (wlceprzewodrncząca), 
Stanisław Nowak (sekretarz), Waldemar Witkowski, Leszek WojtaSlak 
Redakcja: Artur &iński (redaktor naczelny), Ryszard Jałoszyński (sekretarz redakej1) 
Adres l8dakcjl: al. NiepodJeglośc118. 61-713 Poznoo, ~ B, pokój 223, tel./tax 0618541515 
www.monltorwlelkopolski.com.pl a-mall: monitor@umo.w.pl 

Materllllćw niezamówton,d n c ods;łamy. Zastncgamy sOble prawo do redakej1 tekstów. 
RcdJkcja nic ponosi odpowiedilalnoścl t.a treść Lil/Tlłeszt:ZO~ reklam I ogłoszeń . 
~kaqe J:YOII~ w Monitorze Wtelkqxilskm roobla ~ poci nurrerem telefonu 0618541515. 

Łamanie I druk P-if:,r8 SA. d';stl)tlucJa we wsp6lpracy z P-if:,r8 SA. 

a: 

>> Samorząd to dla mnie ... możliwość podejmowania 
ważnych decyzji dla lokalnych s po ł ecznośc i , tu, anie 
w Warszawie. 

>> Ze zdobycia przeze mnie mandatu radnego najbar
dziej cieszyli się . .. jak sądzę, mieszkańcy isamorz.ądow
cy południowej Wielkopolski, którym od wielu lat staram 
si ę pomagać. 

>> Od kiedy zostałem radnym ... mam więcej pracy, al też 
więcej satysfakcji. 

>> W niedzielny wieczór przed sesją sejmiku ... odpo
czywam, bo wiem, że następny dzi e ń będzie bardzo in
tensywny .. 

>> Podczas sesji sejmiku najbardziej nużą mnie ... długie 
wystąpienia w oczywistych i prostych sprawach, bojeslem 
osobą konkretną. 

>> Śmieszą mnie radni, którzy ... Śmieszą mnie sytuacje, a nie 
osoby. 

>> Kiedy dostałem jako radny laptop ... ucieszyłem się, że 
nic będę musiał biegać na pocztę po odbiór materiałów na se
sję sejmiku. 

» Dodatkowy miliard euro dla Wielkopolski wydałbym 
na .. . budowę drogi SU. 

· » Wielkopolanie tym różnią się od innych, że ... są prak- . 
tyczni. 

>> Mieszkam w Kali zu i dlatego ... zależy mi na lep zej ko
munikacji zPoznaniem. 

>> Moja pasja to .. . przyroda. 
» Moim hobby nigdy nie mogłyby być ... zwierzęta.. bo miesz-

kam w bloku. 
>> Słucham ... radia podczas jazdy samochodem. 
>> Czytam .. . książki przed snem. 
» Oglądam ... głównie programy informacY.ino-publicystycz-

ne oraz ważne wydarz nia sporlowe. 

Imię i nazwisko: Kazimierz Kościelny 
Data i miejsce urodzenia: 28stycznia 1948r. wSlaborowicach 
Miejsce pracy, wykonywany zawód: Uniw rsytel im. A. Mi ._ 
kiewicza - p lnomocnik ds. ro1budowy wydzialu w Kaliszu, dy
rektor administracyjny 
Wybrany do sejmiku z listy LiD, w okręgu nr 5 
Liczba głosów: 13.910 

podsłuchane 

Z mł dzi ńczych marz ń 
zwierzył się dzienni.kaFzom mar· 
szal k Marek Wożniak przy oka
zji informowania wspólnie z k
torcm Polite hniki Poznańskiej o 
tym, że ucz Inia ta będzie kształ
cić specjalistów od en rgii atomo
wej. 

- W polowi lat 70. wiele w Pol
sce mówiono o rozwoju ncrgii 
jądrow ~. To działało na wyobraź- ~ 
nię. Dlatego podjął m naukę w TU ~ 
LO w Poznaniu na profilu mate- ~ 
matyczno- fizycznym z prz ko- ~ 
n an iem, że będę w przyszło~ci ; 
n rg tyki mjądrowym. D0p1e- . 

rowpolowieszkoly mi prz szJo i ~ 
został m humanistą - wyznał Marek Wofaiak. 

tym.jak kręto ?J'O.gi p~'Owa<9 do tanowiska najważni j ze
go urzQdnika w regiom , mech świadczy też fakt, że Marek W ź
niak,gdyjuż „został humanistą", ukończył n UAM... heologi . 
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